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پور ابراهیمی خبر داد:

دولت برنامه مسیر اقتصاد ایران پس از 
توافق وین را به مجلس ارائه داد

رییس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برنامه نظام اقتصادی پس از توافق وین را به مجلس شورای اسلامی ارائه داد. 

محمدرضا پور ابراهیمی در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: وزارت اقتصاد و دارایی گزارشی 
را در مورد برنامه های این وزارتخانه برای اداره اقتصاد کشور بعد از توافقات برجامی آماده 
کرده اســت و در این گزارش الزاماتی تعیین شده اســت، که پس از توافق، مسیر اقتصاد 
ایران چه جهت گیری باید داشــته باشــد که انتفاع اقتصادی توافق برای مســائل کلان 

کشورانتفاع قابل توجهی باشد.
نماینده مردم کرمان در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: این گزارش در قالب طرح و 
لایحه نیست، یک گزارش تحلیلی است و توصیه ها و تأکیداتی مطرح شده است که دولت 
از اختیارات خودش بعد از توافق برای اداره اقتصاد کشــور چگونه استفاده خواهد کرد. به 
عنوان مثال اگر دسترســی ما به منابع ارزی افزایش یافت، اولویت کشور در تخصیص ارز 
چگونه باشد؟ یا در صورتی که شرایط مراودات تجاری ما رونق گرفت، صادرات ما در چه 
محصولاتی باشــد که بتواند شرایط بهتری برای اقتصاد کشور فراهم کند. به عبارت دیگر 

این گزارش در مورد ضرورت های مرتبط با پس از توافق برجام است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: نگاه وزارت اقتصاد این بوده که سرفصل 
هایی را احصا کند که در حوزه مأموریتی خودش در صورت توافق  چه باید ها و نبایدهایی 
رعایت شــود، این موضوع در مورد سازمان مالیاتی،   گمرک و مجموعه های مختلف نیز 

تشریح شده است و این نگاه در قالب برنامه به مجلس ارائه شده است ...
وی با تاکید بر اینکه کمیســیون هم حتما نظراتش را به اســتناد گزارش وزارتخانه اعلام 
خواهد کرد، که می تواند مبنای تصمیم گیری باشــد، گفت: اقتصاد کشور را پس از تحریم 
نمی توانیم با روش های قدیمی اداره کنیم، لذا فلســفه ارائه این گزارش قابل قبول است، 

نفس این کار ارزشمند است.
پور ابراهیمی اظهار داشــت: منابع ارزی جمهوری اســلامی در برخی سال ها ۹0 تا 100 
میلیارد دلار بوده است، تراز تجاری ایران نیز همیشه مثبت بوده و تقریبا دو برابر مصارف 
ارزی، منابع ارزی داشته ایم. میزان واردات در کشور در سال هایی که منابع ارزی عددهای 

بالایی را شامل  بوده، هیچ گاه از ۴5 میلیارد دلار بیشتر نشده است.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه در دوره هایی که کشور منابع ارزی قابل 
توجهی را در اختیار داشته است، ثبت سفارش برای همه کالاها از خودروی لوکس گرفته 
تا سایر کالاها آزاد بوده است، اظهار داشت: با توجه به تجربه تحریم ها در سال های اخیر، 
باید اولویت های کشــور برای تخصیص ارز مشخص شود، حتما دولت باید اعلام کند در 

دوران پس از توافقات برجامی، منابع ارزی باید با چه اولویت اختصاص پیدا کند.
وی تصریح کرد: نباید به دوران گذشــته  برگردیم و به هر تقاضا و هر ثبت سفارشی، ارز 
اختصاص دهیم تا کشورمان به محل ورود کالاهای مصرفی کشورهای دیگر تبدیل شود.

نماینده مردم کرمان در مجلس با اشــاره به اینکــه مدیریت منابع ارزی یک مورد از این 
گزارش است و سیاســت های دیگری هم وجود دارد، اظهار داشت: در حال حاضر تمرکز 
کشــور بر منابع بودجه ای و مالیاتی است، زیرا درآمدهای کشور از فروش نفت به حداقل 
ممکن رســیده است،   سوال اینجاســت که اگر در نیمه دوم سال درآمدهای نفتی در اثر 
دسترســی به منابع حاصــل از فروش نفت، افزایش قیمت هــای جهانی و افزایش میزان 
فروش نفت؛ افزایش قابل توجهی پیدا کرد، آیا دولت باید ســهم نفت را در بودجه کشــور 
افزایــش بدهد یا خیــر؟ می گوییم نه. دولت باید مازاد درآمد نفتی را به صندوق توســعه 

ملی واریز کند.
وی تصرح کرد: علاوه بر این ســهم مالیات در بودجه کشور حتما باید افزایش یابد، دولت 
باید جلوی فرار مالیاتی را بگیرد و پایه مالیاتی که برای اغنیا بســته می شــود، را اجرایی 
کند، با حذف برخی معافیت های مالیاتی و شــفافیت اطلاعات مالیاتی، نشَــت مالیاتی به 

حداقل ممکن خواهد رسید.
پور ابراهیمی گفت: در صورتی که دولت مجددا به سراغ نفت رفته و سهم درآمدهای نفتی 
را در اقتصاد کشــور افزایش دهد، منابع ارزی مجددا به پاشــنه آشیل بودجه کشور تبدیل 
خواهد شــد و آمریکایی ها به خودشــان اجازه خواهند داد که مجددا تحریم های ســختی 
را علیــه ایران اعمال کنند. گزارش وزارت اقتصاد به مجلــس در واقع برنامه و چارچوب 

تصمیمات نظام اقتصادی پس از توافق است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا دولت قبل هم چنین برنامه ای را قبل از تصویب برجام 
به مجلس ارائه داده بود، اظهار داشت:نه چنین بحثی نبوده است. حداقل من حضور ذهن 

ندارم.

  موافقت امیر قطر با انتقال ۲۸ زندانی 
ایرانی به کشور

 امیر قطر با صدور فرمانی با انتقال ۲8 نفر از زندانیان ایرانی به کشورمان موافقت کرد. 
به گزارش ایسنا، حمیدرضا دهقانی سفیر ایران در دوحه در توییتی نوشت: با تبریک ولادت 
امام حســن مجتبی علیه الســلام، خوشــحالیم که اعلام کنیم، پیرو سفر ریاست محترم 
جمهــوری به قطر، امیر محترم قطر با صدور فرمانی با انتقال ۲8 نفر از زندانیان ایرانی به 
کشــورمان موافقت کرد. در طول ماه گذشته در حال آماده سازی پرونده و اخذ رضایت از 

زندانیان برای انتقال بوده ایم.

  محمد مهاجری 
 »پشت پرده« تبدیل به گریزگاه 

رئیسی شده است 
تورم همچنان رو به افزایش اســت و گرانی ها در برخی کالاها به شدت احساس می شود. 
در این شرایط ســید ابراهیم رئیسی می گوید که پشت پرده هایی در گرانی های اخیر وجود 

دارد اما چه پشت پرده هایی؟
محمد مهاجری، فعال و تحلیلگر سیاسی، درباره این موضوع به »نامه نیوز« گفت: »پشت 
پرده گرانی ها همان موضوع تحریم است اما به دلیل آنکه آقای رئیسی پیشتر گفته بود که 
تحریم ها اثری در اداره کشــور ندارد و عملا وضعیت نابسمان اقتصادی را بر گردن دولت 
قبل انداخته بود، اکنون نمی تواند بگوید تحریم ها وضعیت اقتصادی را برهم ریخته اســت 
و حالا عنوان پشــت پرده تبدیل به گریزگاهی برای آقای رئیسی شده است؛ وگرنه قواعد 
اقتصادی معلوم و مشــخص اســت که ایراد کار از کجاست و می شود فهیمد که چرا یک 

کالا گران می شود و چرا تورم رو به افزایش است«.
او ادامــه داد: »حتما تیم اقتصادی دولت که همه از نظر فکری نزدیک به آقای رئیســی 
هستند، می دانند که علت گرانی ها چیست. حالا آقای رئیسی یا علل را از تیم اقتصادی اش 
جویا شــده و می داند اما نمی گوید که ایــن کار یعنی فرافکنی یا آنکــه واقعا نمی داند و 
کســی هم چیزی به او نگفته است که ندانســتن جرم نیست و او هم تخصص اقتصادی 
ندارد اما اگر این گونه اســت باید پرسید پس دقیقا وظیفه تیم اقتصادی اش چیست؟ آقای 
رئیسی چه بداند و چه نداند که علل گرانی ها چیست، وضعیت کنونی ثابت می کند که تیم 

اقتصادی اش کارآمد نیستند«.
این تحلیلگر مســائل سیاســی درباره کیفیت عملکرد تیم کابینه دولت، بیان کرد: »دولت 
آقای رئیسی اندیشمند ندارد، برنامه ریز ندارد، سیاستگذار و استراتژیست ندارد. اگر این افراد 
می توانستند کاری بکنند، در همین هفت ماه حداقل می دیدیم که در یک حوزه کاری انجام 
داده باشند. اکنون دولت به جایی رسیده است که برخی به آقای رئیسی پیشنهاد می دهند 
که تیم اقتصادی اش را عوض کند یا تغییرات دیگری در کابینه به وجود آورد. واقعیت این 

است که دولت از بحران مدیریتی رنج می برد و این کاملا محسوس است«.
مهاجری در پایان گفت: »ممکن اســت برخی تصور کنند اگر برجام احیا شود، دولت دیگر 
گریزگاهی ندارد و آن وقت است که ناتوانی های مدیریت اقتصادی دولت نمایان می شود. 
به هر حال این هم هست اما من شخصا باور دارم حداقل فایده احیای برجام تعامل ایران 

با جامعه جهانی است«.

دو فوریت طرح شفافیت قوای سه گانه تصویب شد

کدام شفافیت؟!
در حالی دیروز دو فوریت طرح شــفافیت قوای سه گانه 
تصویب شــد که مخالفان آن را سرپوشــی برای بررسی 
نشدن طرح شفافیت آراء دانسته و در مقابل موافقان از آن 

به عنوان گام تاریخی یاد می کنند. 
شفافیت آراء

به گزارش ایســنا، موضوع شــفافیت آرای نمایندگان به 
همان ایام آغاز به کار مجلس یازدهم بر می گردد که به 
فاصله هفت روز از شــروع به کار مجلس، اعلام وصول 
و در قالب اصلاح آیین نامه داخلی مجلس مطرح شــد؛ 
طرحــی که برای تصویــب به دوســوم آرای نمایندگان 
احتیاج نداشت اما نتوانســت رای لازم را کسب کند و از 

دستور مجلس خارج شد.
بعــد از آن تلاش هایــی بــرای طرح مجــدد موضوع و 
بازگرداندن آن به صحن صورت گرفت. در نهایت گزارش 
کمیسیون آئین نامه داخلی مجلس در مورد طرح شفافیت 
آرای نمایندگان در اجــرای ماده )130( آئین نامه داخلی 
مجلس در دستور هفتگی مجلس قرار گرفت منتها هنوز 

نوبت به رسیدگی آن نرسیده است.
شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر 

نهادها
در شرایطی که در طول چندین هفته طرح شفافیت آرای 
نمایندگان در دســتورات هفتگی مجلس قرار می گیرد، 
هفته گذشــته طرحی با عنوان »شفافیت قوای سه گانه 
و دســتگاه های اجرایی و سایر نهادها« با قید دو فوریت 
تهیه شــد، امروز در دســتور کار مجلس قرار گرفت و دو 
فوریــت آن با 1۹3 رأی موافــق، 53 رأی مخالف و 10 
رأی ممتنع از مجموع ۲۶۲ رای ماخوذه به تصویب رسید.

احتمالا کلیات این طرح در دســتور سه شنبه هفته جاری 
پارلمــان قرار می گیرد تا در صورت تصویب، جزییات آن 
مورد بررســی قرار گیرد. طرحی که با تصویب نهایی آن، 
قوای سه گانه و ســایر نهادهای مطرح در آن باید آراء و 
اطلاعات مربوط به حوزه فعالیت دستگاه های متبوع خود 
را به همراه مذاکرات و تصمیمات اتخاذ شده را در اختیار 

عموم مردم قرار دهند تا امکان داوری برای مردم درباره 
این اطلاعات و آراء فراهم شود.

شفافیت؛ فرار از مطالبه مردم یا تحقق آن 
اما این همه ماجرا نیســت؛ روی دیگر سکه عده ای از 
نمایندگان هســتند که این طرح را به نوعی »فرار« از 
مطالبه به حق مردم برای شــفافیت آراء می دانند؛ در 
این باره بیژن نوباوه نماینده تهران به ایســنا گفت: باید 
ابتدا طرح شــفافیت آراء نمایندگان تعیین تکلیف و در 
مجلس به رای گذاشته شود و سپس طرح جدیدی که 
تحت عنوان شفافیت قوای سه گانه، نهادها و سازمانها 

در جلسه بررسی می شد.
وی مجددا گفــت که در ابتدا طــرح اولیه یعنی طرح 
شــفافیت آراء نمایندگان باید تعیین تکلیف و در صحن 
مجلس درباره آن رای گیری کنند و در صورتی که رای 
نیاورد طرح بعدی مورد رسیدگی قرار گیرد؛ این تخلف 

است و هیات رئیسه باید در این زمینه پاسخگو باشد.
محمود احمدی بیغش نماینده شازند نیز در زمان بررسی 
کلیــات این طــرح در مقام مخالف بــه نوعی با تکرار 

صحبــت های نوباوه بیان کرد: ما یک طرح شــفافیت 
دیگر داشتیم و حدود دو سال به مردم با آن طرح وعده 
شــفافیت را دادیم. چرا یک باره آن طرح شفافیت آراء 
نمایندگان کنار رفت و دو فوریت طرحی روی میز آمد؟ 
ما ۲5 طرح دو فوریتی دیگر در نوبت داریم چه شد که 
به یک باره این طرح در دســتور قرار گرفت. این طرح 
باید پخته تر شود اما ســوال اصلی این است که طرح 
قبلی چه شد؟ باید با مردم صداقت داشته باشیم. ما دو 
ســال به آنها شعار شفافیت را دادیم. شفافیت فقط این 
نیست که مردم بدانند که نماینده به یک طرح چه رأیی 
داده است بلکه مردم باید در جریان مسائل پشت پرده 
قرار بگیرند.علی خضریان نماینده تهران در مطلبی در 
صفحه توییتر خود نوشــت: »درحالی که طرح شفافیت 
آرای نماینــدگان   به دنبال ایجاد ســاز و کاری برای 
پاســخ به یک مطالبه اجتماعی در مجلس   است، خروج 
این طرح از دستور با شعار شفافیت برای قوای سه گانه 
با عنایت به اصل  قانون اساســی ۶۹  که مجلس مکلف 
به انتشــار علنی مذاکرات است، را بی صداقتی با مردم 

می دانم و رای ندادم. «   
وی همچنین گفت که بیش از یک و تیم ســال است 
طرح شفافیت آراء نمایندگان   که مطالبه ای مشخص و 
واضح است در پیچ و خم در دستور قرار گرفتن مجلس   
گیر کرده و حالا طرحی با بیان یکسری حرف های کلی 
و مبهم، در کمتر از یک هفته از ثبت در قالب دو فوریت   
به صحن مجلس می آید تــا از مطالبه به حق مردم به 

نوعی فرار شود.   
در مقابل عبدالعلی رحیمی مظفری نماینده سروســتان 
در مقــام موافقت با کلیات طرح بیان کرد: مجلس باید 
شــفافیت افزایش یابد و هم این شفافیت باید در سایر 
ارگان ها و نهادها نیز دنبال شــود. ما باید در جلســات 
ادارات و سازمان ها ببینیم چه اتفاقی می افتد که نتیجه 
مطلوبی به نفع مردم حاصل نمی شود. این طرح نسبت 
به طرح قبلی کامل تر است و اگر مواردی در آنجا افتاده 

باشد می توان به آن اضافه کرد.
علی حدادی نماینده ســاوجبلاغ  نیــز در توییتر خود 
نوشت: »تصویب دوفویت طرح شفافیت   قوای سه گانه 
در مجلــس یازدهم، گام تاریخی و مهمی محســوب 
می شــود برای رسیدن به شــفافیت اصولی و به دور از 
احســاس. در این طرح قوای سه گانه و سایر نهادهای 
مطــرح در آن، باید آراء، مصوبــات و اطلاعات حوزه 

فعالیت خود را به طور شفاف به مردم ارائه کنند.« 
احمد نادری نماینده تهران نیز در توییتی توضیح داد که 
بسیاری از دستگاه ها و آنهایی که سالها از عدم شفافیت 
سوءاســتفاده کرده اند، در صورت تصویب نهایی طرح 
شفافیت امروز مجبور به اصلاح رویه های خود خواهند 
شد. زیر ســوال بردن این طرح و دوگانه سازی بیهوده 
شفافیت قوای سه گانه و یا شفافیت آراء، برای انحراف 

افکار عمومی وبازی در زمین دلخواه آنهاست
حال ســوال این است که آیا مجلس شفافیت آراء را به 
شفافیت همه قوا گره زده و عملا طرح شفافیت آراء از 

حیض انتفاع خارج می شود؟

دیدگاه

پیام قاطع تهران به بغداد

ایران و عراق برادر هستند، اما ... 
در جریان ســفر اخیر وزیــر خارجه عراق به ایــران ، مقامات 
کشورمان ضمن تاکید بر اراده ایران برای داشتن روابطی عمیق، 
راهبردی و ممتاز با عراق به صراحت این پیام را به مقامات بغداد 
اعلام کردند که به هیچ عنوان اجازه نمی دهند که صهیونیست ها 
از طریق هیچ کشــوری از جمله عراق، امنیت منطقه و ایران را 

به خطر بیندازند. 
به گزارش ایسنا، چهارشنبه هفته گذشته ۲۴ فروردین ماه، فواد 
حسین وزیر امور خارجه عراق به همراه قاسم الاعرجی، مشاور 
عالی امنیت ملی این کشور و احمد ابورغیف، سرپرست دستگاه 
اطلاعات وزارت کشــور به دعوت حسین امیر عبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشــورمان راهی تهران شد که در مورد مسائل دو 
جانبه از جمله مســائل امنیتی به وجود آمده بین دو کشور طی 

چند ماه اخیر رایزنی و گفت وگو کنند.
این نخستین سفر هیاتی از عراق به ایران بعد از حمله موشکی 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی ایران به اربیل بود، اتفاقی  که 
بــرای مدتی بر  روابط دو کشــور حداقل در ســطح پیام های 
رسانه ای و دیپلماتیک ســایه انداخت ، گرچه مقامات دو کشور 
تــلاش کردند که اثرات این موضــوع را مدیریت کنند و اجازه 
ندهند که اختلافات امنیتی ایجاد شده بر روابط ایران و عراق در 

دیگر ابعاد اثر بگذارد .
به گزارش ایســنا، روز یکشنبه ۲۲ اسفندماه 1۴00 در پی اخبار 
منتشر شده مبنی بر حمله موشکی به منطقه ای در اربیل و تحلیل 
های انعکاس یافته در رســانه ها در مورد کم و کیف این حمله 
و دیگر موارد مرتبط با آن ، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طی 
بیانیه ای اعلام کرد« در پی جنایات اخیر رژیم جعلی صهیونیستی 
و اعلان قبلی مبنی بر بی پاســخ نگذاردن جنایت ها و شرارت 
های این رژیم منحوس؛ شب گذشته »مرکز راهبردی توطئه و 
شرارت صهیونیست ها« مورد هدف موشک های قدرتمند و نقطه 

زن »سپاه پاسداران انقلاب اسلامی« قرار گرفت.
پس از انتشــار این بیانیه عده ای از رســانه ها از جمله المیادین 
نزدیک به حزب الله لبنان اعلام کردند »مکانی که توسط ایران 
در اربیل موشکباران شد، مقر اصلی اقدامات جاسوسی و نظامی 
اســرائیل علیه ایران بود و اواخر دی ماه نیز ۶ پهپاد اسرائیلی با 
هدایت همین مقر، اقدامات خرابکارانه ای علیه یک مقر نظامی 
در کرمانشاه داشته اند. موضوعی که ایرج مسجدی سفیر ایران 
در عراق در مصاحبه اخیر خود با شبکه الشرقیه آن را تایید کرده 

است
 این حمله موشکی از سوی ایران با واکنش دولت بغداد و اربیل 
مواجه شــد چنان که وزارت امــور خارجه عراق در همان روز با 
انتشــار بیانیه ای در سایت رسمی خود اعلام کرد که این وزارت 
حمله موشکی به استان اربیل در کردستان عراق را محکوم می 
کند و مدعی شد که در این حمله موشکی مناطق مسکونی هدف 
قرار گرفتند.در این بیانیه آمده اســت که این حمله نقض آشکار 
حاکمیت عراق به شمار می رود و منجر به ترس شهروندان شده 
و موجب ناامنی و بی ثباتی در اقلیم کردستان و کل کشور عراق 

در این مرحله حساس است.
وزارت خارجه عراق با تجاوز خواندن این حمله مدعی شد که این 
اقدام امنیت عراق و ثبات ملت آن را مورد هدف قرار داد و نیازمند 

موضع یکپارچه برای مقابله با آن است.
در همان روز وزارت امورخارجه عراق، ایرج مسجدی سفیر ایران 
در عراق را برای ارائه توضیحات در مورد اتفاقات رخ داده به این 

وزارت خانه فراخواند. 
یــک روز بعد از این حمله در روز دوشــنبه مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق به همراه هیاتی به اربیل سفر کرد و به همراه 
مقامات اربیل از مکان حمله بازدید کرد و بار دیگر در اظهاراتی 

نسبت به این تحولات واکنش نشان داد و آن را محکوم کرد .
در واکنش به اظهارات مقامات عراق در محکومیت این حمله و 
طــرح برخی از ادعاها که عراق قصد دارد به خاطر این موضوع، 
از ایران به شــورای امنیت سازمان ملل شــکایت کند ، سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ایران نیز روز دوشنبه 
۲3 اسفندماه در نشســت مطبوعاتی خود در پاسخ به سوال در 
مورد حمله موشکی اخیر سپاه به یکی از مقرهای جاسوسی رژیم 
صهیونیستی در اربیل و برخی از مسائل مطرح شده در این زمینه 
گفت:  به هیچ وجه پذیرفته نیســت که یکی از همســایگان ما 
که روابط عمیقی با ما دارد و در ســطوح مختلف تعامل بین دو 
کشور وجود دارد کانون ایجاد تهدید برای ایران باشد. این کانون 

تهدید شدن به یک کشور ثالث برنمی گردد. رژیم صهیونیستی 
بارها و بارها از داخل خاک عراق ناامنی ایجاد کرده است. برخی 
تجمعات ضد انقلاب در اقلیم کردستان و گروه های تروریستی 
در این منطقه صورت گرفته است. در یک سال گذشته چندین 
بار به دولت مرکزی عراق در این زمینه تذکر داده شده است. در 
خفا و به صورت آشکارا تأکید شده که اجازه ندهند که مرزهای 

عراق مرزهای ناامنی برای ایران باشد.
وی گفــت: ایــران تحمل نمی کنــد که کانونــی در نزدیکی 
مرزهایش، کانون خرابکاری و اعزام گروه های تروریســتی به 
داخل ایران باشد. چه توسط گروه های ضد انقلاب و چه توسط 
رژیم صهیویستی در داخل منطقه اقلیم. بارها در ملاقات مختلف 
این موضوع گفته شــده است. انتظار جمهوری اسلامی ایران از 
دولت مرکزی عراق این اســت که یک بار برای همیشه به این 
وضعیت پایان دهد و اجازه ندهد که مرزهایش مورد سوءاستفاده 

قرار گیرد.
خطیب زاده گفت: آنچه مشــخص اســت این است که دولت 
مرکــزی عراق مســئولیت قطعی دارد بــرای اینکه جغرافیای 
عــراق محل تهدیدی برای کشــور همســایه آن یعنی ایران 
نباشد. متأســفانه در تمامی تذکراتی که در این زمینه به دولت 
مرکزی عراق بارها داده شده است خاک عراق مورد سوءاستفاده 
طرف های ثالث قرار گرفته است. از جمله گروه های ضد انقلاب 
و گروهک های کرد تروریســتی ضد ایران. آمریکا نیز از داخل 
عراق عملیات نظامی علیه ایران انجام داده و رژیم اشغالگر قدس 
نیز پایگاه هــای خرابکاری در عراق دارد. مکررا در این زمینه به 
دولت عراق تذکر داده شده، در این ارتباط صحبت شده که دولت 

عراق به این مسائل توجه کند.
وی تصریح کرد:  آنچه که به دولــت عراق اعلام کرده ایم این 
اســت که شرط دوستی، احترام به منافع و حاکمیت و مهمتر از 
همه حفظ پایداری این روابط است. متأسفانه تذکرات ما در این 
زمینه نادیده گرفته شد و در همین چارچوب یکی از کانون های 
دسیسه و خرابکاری علیه ایران به صورت مسئولانه مورد حمله 
قرار گرفت.پس  از این تحولات و کاهش اظهارات رسانه ای از 
سوی دو طرف در این ارتباط ،وزیران امور خارجه ایران و عراق 
در روز پنچ شــنبه  18 فروردین ماه 1۴01 به صورت تلفنی در 
مورد آخرین تحولات عراق ، مسائل دو جانبه و منطقه با یکدیگر 
رایزنی کردند و امیرعبداللهیان از فواد حسین دعوت کرد که به 
ایران ســفر کند که این دعوت مورد پذیرش وزیر خارجه عراق 
قرار گرفت  و در همین چارچوب دومین ســفر فؤاد حســین به 
تهران در دولت ســیزدهم در روز ۲۴  فرودین ماه 1۴01  انجام 
شد، او دوم دی ماه 1۴00 نیز به تهران سفر و با امیرعبداللهیان 

دیدار کرده بود .
 درجریــان دیدار وزیــران امورخارجه دو کشــور در عصر روز 
چهارشنبه ۲۴ فروردین ماه ، به نظر می رسد یکی از محورهای 
اصلی مورد گفت وگو دغدغه های امنیتی ایران در منطقه اربیل 
و فعالیت های صهیونیست ها و عناصر تروریستی در این منطقه 
علیه منافع ملی  و تمامیت ارضی ایران بوده اســت چنان که در 
همین راستا حسین امیر عبداللهیان  به صراحت در دیدار با فواد 
حسین  تاکید کرد: ایران نمی تواند بپذیرد از مرزهای خود از سوی 
آمریکا، رژیم صهیونیســتی و عناصر تروریست  و تجزیه طلب 

تهدید شود و امنیتش در مخاطره قرار گیرد.
فواد حســین نیز در این دیدار تصریح کرد: امنیت ایران و عراق 
به یکدیگر وابسته اســت و عراق اجازه نمی دهد از خاک خود 

تهدیدی علیه همسایگانش صورت گیرد.
این دیپلمات عالیرتبــه عراقی همچنین در مصاجبه مطبوعاتی 
با حســین امیر عبداللهیان در محل وزارت امور خارجه ایران  در 
اظهاراتــی گفت: امنیت ایران و عــراق مرتبط با امنیت منطقه 
است. ایران و عراق دو کشور همسایه هستند و روابط اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی، جغرافیایی و تاریخی با قدرت بین دو کشور 
وجود داشــته و دارد. زمانی که مشکل امنیتی وجود داشته باشد 
باید راه گفت وگو را برای حــل آن در پیش بگیریم. درها برای 
گفت وگو باز است چه در بغداد و امیدواریم که این درها در تهران 
باز باشد تا بتوانیم گفت وگوهای فشرده ای را درباره مسائل امنیتی 

آغاز کنیم.
وی گفت: برادران ایرانی برخی شکایت ها را درباره برخی مسائل 
امنیتــی دارند و در گفت وگوها صریــح صحبت کردیم و باید با 
صراحت در این باره صحبت کنیم و باید این مسائل  را از راه های 
دیپلماتیک و از طریق گفت وگو حل کنیم؛ ما این مسائل را حل 

خواهیم کرد.
 فوادحســین در روز پنچ شنبه در ادامه دیدارهای خود با مقامات 
تهران با حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رییسی  دیدار 
کرد. رئیس جمهور نیز  در این دیدار در بخشی از سخنان خود  با 
تاکید بر اینکه تهران از کشورهای همسایه به ویژه عراق انتظار 
جــدی دارد که اجازه هیچ گونه حضــور مخلّ امنیت جمهوری 
اســلامی ایران را چه در مناطق تحت کنترل دولت فدرال چه 
در نواحــی تحت هدایت اقلیم کردســتان را ندهد، اظهار کرد : 
جمهوری اســلامی ایران برادری خود را نسبت به همسایگان 
در عمل ثابت کرده و دوســت دوران رزم بوده و نه فقط دوست 
دوران بزم، و لذا انتظار داریم کشــورهای همسایه نیز نسبت به 
توطئه های دشمنان هوشیار باشند.رئیس شورای عالی امنیت ملی 
با یادآوری پیام یکی از مقامات ارشد اقلیم کردستان عراق به وی 
مبنی بر اینکه اگر حاج قاسم سلیمانی نبود اقلیم کردستان نبود، 
گفت: متاسفانه اقلیم دچار غفلت هایی شده است ولی جمهوری 
اسلامی ایران تحرکات رژیم صهیونیستی را با دقت تحت نظر 
دارد و همکاری با این رژیم کودک کش قابل پنهان کردن نیست 
و به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم که آنها از طریق هیچ کشوری از 

جمله عراق، امنیت منطقه را به خطر بیاندازند.
وزیــر خارجه عــراق نیز در این  ملاقات که در محل ریاســت 
جمهوری ایران برگزار شــده بود، گفت : سرزمین عراق هرگز 
جایی برای اقدام علیه امنیت ایران نخواهد بود و آماده همکاری 
گسترده از جمله در حوزه امنیتی برای جلوگیری از بروز هرگونه 

تهدید علیه منافع جمهوری اسلامی ایران هستیم.
 همزمان با سفر فواد حسین به تهران و رایزنی هایش با مقامات 
ایران ، ایرج مســجدی ســفیر ایران در بغداد نیز در مصاحبه با 
شبکه الشرقیه در پاسخ به سوالی درخصوص حمله موشکی ایران 
به مرکز راهبردی صهیونیســت ها در اربیل گفت: من در دیدار 
با مســئول وزارت خارجه عراق این مساله را شرح دادم و گفت 
که حاکمیت عراق برای ما کاملا مورد احترام است اما شما باید 
نگرانی های امنیتی جمهوری اســلامی ایــران را از بین ببرید، 

ما نباید از یک طرف دوســت باشــید و از یک طرف گام هایی 
برداشته شود که امنیت ایران را به خطر بندازد برای مثال گروه 
های معارض جمهوری اسلامی ایران در خاک اقلیم کردستان 
چکار می کنند؟ اینها پایگاه هایی دارند و دائما درحال رفت آمد 
به خارج و اقلیم کردستان هستند، بدتر از همه این ها این گروه 
ها وارد خاک ایران می شــوند و اقدامات امنیتی انجام می دهند 

سپس به خاک اقلیم بازمی گردند.
ســفیر کشــورمان که حدود چند هفته دیگر دوران ماموریت 5 
ساله اش در بغداد به اتمام خواهد رسد و محمد کاظم آل صادق 
جایگزین او در این سمت خواهد شد  در پاسخ به این سوال که آیا 
بهتر نبود در ابتدا از دولت مرکزی عراق و اقلیم کردستان نسبت 
به این امر خبر  می دادید،گفت: ما بار ها به آن ها هشدار دادیم 
زیرا ما خواهان این نیســتیم که مساله به درگیری برسد اما اگر 
نگرانی های امنیتی ما برطرف نشد. ما نمی توانیم دست بسته 
بمانیم، این گروه ها وارد خاک ما می شوند و نیروی های امنیتی 

ما را می کشند و به خاک کردستان بازمی گردند.
مسجدی در بخشــی دیگر از صحبت های خود در این ارتباط 
تاکید کرد: مقامات کردستان نگرانی های امنیتی ما را جدی نمی 
گیرند و اســرائیلی ها از داخل اقلیم کردستان امنیت ما را هدف 
قرار می دهند، دلیل این حمله موشکی عملیاتی بود که نیروهای 
اســرائیلی از داخل خاک اقلیم کردستان علیه پایگاه وابسته به 
سپاه پاسدارن انقلاب اسلامی در کرمانشاه انجام دادند و حمله 
موشکی پاسخی به این عملیات بود و گرنه ایران به دنبال ایجاد 

مشکلات با اقلیم کردستان نیست
 مســجدی  خطب به مجری این شــبکه ادامه داد :جمهوری 
اسلامی ایران خواهان امنیت و حاکمیت کامل از حاکمیت عراق 
است، اما من از شما این سوال را می پرسم که در صورت انجام 
عملیات از ســوی آمریکا و یا اسرائیل و یا نیروهای ضد انقلاب 
علیه ایران ما باید چه اقدامی انجام دهیم، ایران باید دست بسته 

بماند یا باید از خودش دفاع کند، ما از امنیت خود د فاع کردیم.
 وی افزود :ما نمی خواهیم این مســائل به پرونده های امنینی 
و نظامی تبدیل شــوند و انتظار داریم که دولت مرکزی عراق و 
مقامات اقلیم کردستان اجازه ندهند که خاک اقلیم به پایگاهی 
علیه امنیت ما تبدیل شــود. ما هیچ کس را تهدید نمی کنیم و 

همواره پیام دوستی و برادری می فرستیم.
ســفیر ایران در بغداد در پاسخ به این سوال که ایران می گوید 
عناصر اسرائیلی در خاک کردستان حضور دارند درحالی که دولت 
مرکزی عراق و اقلیم کردســتان این مساله را رد می کنند، من 
به عنوان یک شهروند عراقی حرف کدام یک را باور کنم، گفت: 
ما پیشنهادی برای حل این مشکل مطرح کردیم و این موضوع 
را دنبال می کنیم، ما گفتیم که می توانیم یک کمیته مشترک 
میان ایران و دولت مرکزی عراق و اقلیم کردستان تشکیل دهیم 
و اعضــای این کمیته مذاکرات و مباحثاتی میان خود انجام می 
دهنــد و اقدام به از بین بــردن نگرانی های امنیتی می کنند و 
اطلاعاتی که دارند را در آن کمیته مطرح می کنند، به نظر من 

اگر این پیشنهاد اجرایی شود می توان مشکل را حل کند.
بر اساس این  گزارش همچنین هفته پیش  نیز هیاتی از ایران 
به ریاست حسن دانایی فر سفیر پیشین ایران در عراق به منطقه 
اقلیم کردسنان ســفر کرد بنا بر خبرهای رسمی اعلام شده در 
تاریــخ ۲1 فروردین 1۴01 هیاتی از جمهوری اســلامی ایران 
به سرپرستی حسن دانایی فر سفیر ســابق ایران در بغداد، وارد 
اربیل شدند و طی دو روز با مسعود بارزانی رهبر حزب دمکرات 
کردســتان عراق،  مسرور بارزانی نخســت وزیر اقلیم، نیچروان 
بارزانی ریاست اقلیم کردستان عراق دیدار و پیرامون موضوعات 
مرتبط و منطقه ای و تحولات عراق و اقلیم کردســتان بحث و 

تبادل نظر کردند.
 با توجه به اخبار منتشر شده از گفت وگو های اخیر مقامات ایران 
و عراق در جریان ســفر فواد حسین به تهران به نظر می رسد 
در این دیدار ها، ایران ضمن حمایت مجدد از  امنیت و تمامیت 
ارضی عراق و احترام به این موضوع بر اساس اصل همسایگی و 
حقوق بین الملل بر این موضوع تاکید کرده است دولت مرکزی 
عراق و مقامات اقلیم کردستان نباید اجازه ندهند که خاک اقلیم 
بــه پایگاهی علیه امنیت  ایران تبدیل شــود چرا که تهران  در 
مورد امنیت ملی خود با هیچ طرفی مصالحه نمی کند و نسبت 
به هر تهدیدی که امنیت و تمامیت ارضی ایران را به خطر اندازد 

واکنش مناسب و قاطع خواهد داشت .
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۵۰ قلم کالا مشمول قیمت گذاری می شوند

بانک ها به بخشنامه بانک مرکزی بی توجهند!

رییــس ســازمان حمایت مصــرف کنندگان و 
تولیدکنندگان با اعلام اینکه 50 قلم کالا مشمول 
قیمت گذاری تثبیتی است، گفت: افزایش قیمت 
در کالاها غیرقانونی است و تولیدکنندگان برای 
هرگونه تغییر نرخ باید مراحل قانونی را طی کنند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از 
تســنیم، عباس تابش روز یکشــنبه در حاشیه 
نشســت قاچاق کالا در وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت، در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: بر 
اساس قانون 50 قلم کالا مشمول قیمت گذاری 
تثبیتی یا پیشــینی هســتند و تولیدکنندگان این 
محصــولات در صورتی کــه بخواهند نرخ ها را 

تغییر دهند، باید مراحل قانونی را طی کنند.
وی افزود: تولیدکننده باید مستندات خود را برای 
درخواســت افزایش قیمت به ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان ارائه دهند تا 
بعد از بررسی و کارشناسی های لازم، نتایج برای 

ستاد تنظیم بازار ارسال تا در صورت تایید، ابلاغ 
شود.

تابش با اشــاره بــه برخی آشــفتگی ها در بازار 
خاطرنشان کرد: برخی شرکت ها و صاحبان کالا 

بــدون طی کردن این فراینــد، اقدام به افزایش 
قیمت کردند که پیشــنهاد کرده ایــم تا پیش از 
ورود تعزیرات برای برخورد با متخلفان، این افراد 
فراینــد قانونی افزایش نرخ هــا را طی و از عمل 

خودسرانه اجتناب کنند.
معاون وزیر صمت با اشــاره به اینکه در صورت 
ارائه مســتندات امکان افزایــش قیمت و تایید 
نرخ هــا وجود دارد،  تاکید کرد: در هر شــرایطی 
اجــازه تغییر قیمــت وجود ندارد، زیــرا این 50 
قلــم کالا نمی تواند در کشــور با نرخ ناهمگن و 
متفاوت عرضه شــوند.رییس ســازمان حمایت 
تولیدکننــدگان و مصرف کنندگان خاطرنشــان 
کرد: کالاهای اساســی که در سبد خانوار نقش 
مهمی دارنــد، در میان اقلام بــا قیمت گذاری 
تثبیتی هســتند و ارتباطی بین نرخ ارز و قیمت 
این کالاها وجود ندارد.وی با اشــاره به تغییرات 
قیمت برنج، گفت: این محصول مشــمول قیمت 

گذاری تثبیتی اســت، اما متولــی تولید، تامین و 
مدیریت این کالا وزارت جهاد کشاورزی است و 
با توجه به اعــلام قیمت، برخورد با متخلفان در 

این حوزه با این وزارتخانه است.
تابــش تاکید کرد: ســازمان حمایــت مصرف 
کننــدگان و تولیدکننــدگان نمی تواند در بخش 
کالاهای اساســی و محصولات کشاورزی وارد 
شــود، زیرا با حضور در این با بخش با بازرســی 
وزارت جهاد کشاورزی تداخل ایجاد خواهد شد و 

امکان دارد بازار را دچار مشکل شود.
رییس ســازمان حمایت تولیدکنندگان و مصرف 
کنندگان با اشاره به خبرهای منتشر شده مبنی بر 
کاهش یک شبه قیمت ها، تصریح کرد: موضوعی 
از قول بنده در رسانه ها منتشر شد که منظور آن 
مشخص نیست، اما به طور کلی غلط و برداشت 
اشتباه بود. این صحبت ها، مبنی بر بازگشت یک 

شبه قیمت ها به روال سابق را تکذیب می کنم.

بانـک  بخشـنامه  بـه  همچنـان  بانک هـا 
مرکـزی مبنـی بـر ممنوعیـت دریافـت کپی 
حتـی  و  ندارنـد  توجهـی  هویتـی  مـدارک 
بخشـنامه های تاکیـدی بانک مرکـزی باعث 
نشـده تـا بانک هـا از شـهروندان درخواسـت 

کپـی مـدارک هویتـی نکننـد.  
بـه  امـروز«و  بـه گـزارش روزنامـه »صبـح 
نقـل از ایرنـا، پایش و بررسـی اجرایی شـدن 
بخشـنامه بانـک مرکـزی که پیرو بخشـنامه 
بـا  کشـور  اسـتخدامی  و  اداری  سـازمان 
موضـوع ممنوعیـت دریافـت کپـی مـدارک 
هویتـی، بـه کلیـه بانک هـا ابـلاغ شـده بود، 
نشـان می دهـد بـه طـور میانگیـن تنهـا 1۷ 
درصـد از بانک هـای منتخـب در ایـن پایش، 

کپـی  دریافـت  ممنوعیـت  بخشـنامه  مفـاد 
رعایـت کرده انـد. را  مـدارک 

اجرایـی طـرح  پایـش توسـط عوامـل  ایـن 
منتخـب  شـعبه های  از  شـعبه   ۷5۶ از  مبنـا 
رفاه کارگـران،  سـپه،  ملـی،  بانک هـای 
صنعت ومعـدن،  توسـعه تعاون،  کشـاورزی، 
پارسـیان،  سـینا،  سـامان،  ملـت،  مسـکن، 
رسـالت و مهـر ایـران در ۲3 اسـتان کشـور 
انجـام شـده و نتایـج نشـان می دهـد شـعب 
بانک هـای دولتـی 13.3 درصـد، بانک هـای 
خصوصـی 1۴.3 درصـد و بانک هـای قـرض 
الحسـنه ۴0 درصـد، ایـن بخشـنامه را اجـرا 

کردنـد. 
در  کشـور  اسـتخدامی  و  اداری  سـازمان 

الکترونیـک، طـی  دولـت  اسـتقرار  راسـتای 
بخشـنامه ای دریافـت کپـی مـدارک هویتـی 
خدمـت  از  اجرایـی  دسـتگاه های  توسـط 
ایـن  و  اسـت  کـرده  ممنـوع  را  گیرنـدگان 
موضـوع توسـط بانـک مرکـزی بـرای همـه 

شـد. بخشـنامه  بانک هـا 
بـر  مرکـزی  بانـک   13۹۹ سـال  در  حتـی 
اجرای مفاد بخشـنامه قبلی خـود و »پذیرش 
و جایگزینـی اسـتعلام الکترونیکـی و حـذف 
مسـتندات کاغـذی معادل در افتتاح حسـاب، 
درخواسـت و دریافت تسـهیلات، درخواسـت 
صـدور  بـا  دسـته چک«  تحویـل  و  صـدور 
بخشـنامه ای، تاکیـد کرد امـا همچنان برخی 
غیربانکـی  اعتبـاری  مؤسسـات  و  بانک هـا 

کمـاکان بـر خـلاف مفـاد بخشـنامه های یاد 
شـده، از مـردم مـدارک هویتـی درخواسـت 

می کننـد.
بارهـا اعلام شـده کـه دریافت کپـی مدارک 
در دسـتگاه های اجرایـی و بانک هـا خـلاف 
قانـون اسـت و مـردم می تواننـد در صـورت 
مواجـه بـا چنیـن درخواسـتی موضـوع را بـه 
صـورت تلفنـی بـه بازرسـی بانـک مربوطـه 

دهند. اطـلاع 
به گزارش ایرنا، سـازمان اداری و اسـتخدامی 
کشـور 1۲ دی مـاه بـر ممنوعیـت دریافـت 
کپـی مـدارک احـراز هویتـی توسـط بانـک 
احـوال  ثبـت  بانک هـا و سـازمان  مرکـزی، 
تاکیـد کـرده بـود. پیـش از این نیز سـازمان 

اداری و اسـتخدامی کشـور در دو بخشـنامه 
جداگانـه در هفدهـم شـهریورماه ۹۹ و پنجم 
بخشـنامه  یـک  در  همچنیـن   ۹۶ مـاه  دی 
تاکیـدی نهـم اسـفندماه ۹۹، دریافـت کپـی 
و  شناسـنامه  جملـه  از  هویتـی،  مـدارک 
توسـط  خدمت گیرنـدگان  از  را  ملـی  کارت 
دسـتگاه های اجرایـی ممنـوع کـرده اسـت.

اسـفندماه سـال  بانـک مرکـزی در چهـارم 
ارائـه  در  کـرد  موظـف  را  بانک هـا  گذشـته 
خدمـات پایـه به اشـخاص حقیقـی ایرانی، با 
تطبیـق مشـخصات هویتی با اصـل مدارک، 
بـه دریافـت کد رهگیری از سـامانه اسـتعلام 
هویتـی ثبـت احـوال اکتفـا کرده و نیـازی به 

دریافـت کپـی مـدارک هویتی نیسـت.

جرم انگاری ارائه خدمات به کالای قاچاق
معاون صنایع عمومی وزارت صمت اعلام 
کرد که در قانون جدیــد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، ارائــه خدمات به کالای قاچاق 

جرم انگاری شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، محمد مهدی برادران در حاشیه 
نشســت ســتاد مبارزه با کالای قاچاق و 
تقلبی در جمع خبرنــگاران گفت: وزارت 
صمــت در قالب 1۲ راهبــرد اصلی و 38 

اقدام کلیدی موضوع مبارزه با کالای قاچاق و تقلبی را دنبال می کند. نتیجه این افکار سنجی 
هم نشان می دهد که مردم درصد عمده کالاهای خارجی را تقلبی می دانند.

وی با اشــاره به پیگیری ســامانه های مختلف در قالب نظارت و برخورد با کالاهای تقلبی، 
قاچاق و غیراستاندارد، گفت: با ابلاغ قانون جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز اختیارات جدیدی 

برای برخورد با متخلفان اضافه شده که مفید است.
برادران با بیان اینکه در این قانون ارائه خدمات به کالای قاچاق جرم انگاری شــده، تصریح 
کــرد: مثلا اگر یک تعمیرکار آگاهانه یا عامدانه از کالای قاچاق یا تقلبی اســتفاده کند جرم 
انگاری شــده است. همچنین اگر یک شرکت بیمه کالای قاچاق را بیمه کند جرم محسوب 

می شود.
به گفته وی در حال حاضر همه کالاهای بخش لوازم یدکی ملزم به دریافت شناســه و کد 

رهگیری هستند، اما تا برخورد در سطح عرضه سه ماه فرصت دارند. 

  قیمت دارو سر به فلک کشیده است
نایب رئیس کمیســیون عمــران مجلس 
شــورای اسلامی با اشــاره به اینکه نظام 
یارانــه برای دارو حذف نشــده  پرداخت 
اســت تاکید کــرد: افزایــش قیمت دارو 
در چنین شــرایطی هیچ توجیهی ندارد و 
انتظار می رود کــه تیم اقتصادی دولت به 

وعده های خود با جدیت عمل کند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، صدیف بدری در تذکری شــفاهی 
در جریان جلسه علنی امروز مجلس بیان 

کرد: ثبات و آرامش چندین سال است که از بازار ربوده شده و مشکلات اقتصادی و معیشتی 
پشــت سر هم گریبان گیر مردم شده است. هر روز شاهد گرانی افسارگسیخته در یک حوزه 

هستیم. یک روز قیمت کالاهای اساسی سر به فلک می کشد و روز دیگر قیمت خودرو.
وی در ادامه اظهار کرد: اکنون نیز زمانی که ارز ترجیحی حذف نشــده شــاهدیم که قیمت 
دارو ســر به فلک کشیده و فشار مضاعفی بر اقشار ضعیف جامعه وارد کرده است. مردم دگر 
تــوان تحمل گرانی را ندارند. تیم اقتصادی دولت نیز در تحقق وعده های خود عملکرد قابل 

قبولی نداشته است.
نماینده مردم اردبیل در مجلس تصریح کرد: آقای رئیس جمهور به وزرای خود هشدار دهید 
پیــش از آنکه مجلس در رای اعتماد خود به وزرای کابینه تجدید نظر کند به وعده های خود 

عمل کرده و جلوی گرانی ها را بگیرد.

  برنج مورد نیاز بازار تامین شد
مدیرعامل مرکز تجارت بین الملل و پایانه 
صادرات برنــج آمل در پیامــی ویدیویی 
اعلام کرد: مردم نگران موجودی و قیمت 
برنج نباشــند، التهاب بــازار و قیمت های 

کاذب فروکش خواهد کرد.
به گزارزش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، سید اســماعیل یزدان پناه« 
روز یکشــنبه در پیام ویدیویی خود درباره 
التهــاب قیمت برنج در ســطح کشــور و 

نگرانــی مردم از این وضعیت افزود: برنــج ایرانی به اندازه کافی در انبارهای مرکز تجارت و 
پایانه برنج آمل موجود است و قیمت واقعی آن کیلویی ۶5 هزار تومان است.

 مدیرعامــل مرکز تجــارت بین الملل و پایانه صادرات برنج آمل اظهارداشــت: این مرکز با 
میادین شهرداری تهران در ارتباط است و برنج های تنظیم بازار را عرضه کرده و می کند.

یزدان پناه به مردم توصیه کرد: با توجه به اینکه به کشــت  جدید برنج نزدیک هستیم برنج 
های کهنه که ماندگاری کمتری دارد را خریداری نکنند و به جای آن برنج جدید را با قیمت 

های مناسبی تهیه کنند، زیرا به طور قطع التهاب بازار به این شکل نخواهد بود. 
وی گفت: به طور قطع ما در روزهای آتی شاهد تثبیت بازار و کاهش قیمت برنج خواهیم شد.

بــه گزارش ایرنا، در ســال 13۹8 مرکز تجــارت بین الملل و پایانه صــادرات برنج آمل در 
زمینی به مســاحت بیش از 1۷0 هزار متر مربع در شهرستان آمل ساخته و با حضور اسحاق 

جهانگیری معاون اول رییس جمهوری دولت دوازدهم افتتاح شد.
این مرکز با بیش از  ۴۴0 واحد حجره در دو فاز به بهره برداری رسید که سالانه برای حدود 
۷00 هزارتن برنج تولیدی کشــور ظرفیت نگهداری و ذخیره سازی، بسته بندی، سورتینگ، 

برندسازی و صادرات کیفی دارد.
هدف از ایجاد این مرکز ، ساماندهی بازار فروش و عرضه برنج، برند سازی و اطمینان خاطر 
بــرای مصرف کننده جهت خرید برنج ســالم و بدون ناخالصی، جلوگیــری از واردات برنج، 
ظرفیت سازی برای صادرات و حذف دلالان و واسطه ها و کاهش فاصله قیمتی بین کشاورز 

و مصرف کننده بوده است.

  تشکیل ۶.۵ هزار میلیارد تومان پرونده 
قاچاق و احتکار 

امور تعزیرات  بازرسی ویژه و  مدیرکل 
ســازمان حمایت گفت: ســال گذشته 
بیش از ۲00 هزار بازرســی از انبارها و 
مراکز نگهداری کالا انجام شــد که در 
این بازرسی ها ۶.5 هزار میلیارد تومان 

کالای مکشوفه داشتیم.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از مهر، ســید مجتبی سجادی در 
مورد وضعیت بازرســی از انبارها طی 
ســال گذشــته، اظهار کرد: طی سال 

گذشــته تعداد ۲1۷ هزار و 8۹۴ مورد بازرســی از واحدهای انبار، سردخانه و مراکز نگهداری 
کالاها توسط بازرســان سازمانهای صنعت، معدن و تجارت سراسر کشور به منظور مقابله با 
قاچاق و هر گونه احتکار احتمالی کالا صورت گرفته که منجر به تشکیل ۹1۷۷ فقره پرونده 

برای واحدهای متخلف شده است.
مدیرکل بازرســی ویژه و امور تعزیرات ســازمان حمایت افزود: کالاهای مکشــوفه شامل 
کالاهای اساسی از جمله برنج، چای، روغن نباتی، شکر، تخم مرغ، تجهیزات پزشکی، انواع 

شوینده و … به ارزش بیش از ۶5 هزار و 8۶۲ میلیارد ریال است.
وی با اشــاره به تشدید بازدیدها و بازرسی ها و نظارت های مستمر و بدون وفقه بازرسان این 
سازمان و سازمانهای صمت اســتان ها تصریح کرد: مردم کمافی السابق می توانند از طریق 
شــماره تلفن 1۲۴ یا سامانه دریافت و رسیدگی به شــکایات این سازمان در سراسر کشور، 
تخلفــات اقتصادی را منعکس کنند تا بر اســاس قانون برخــورد بازدارنده با متخلفان انجام 

پذیرد.

خبر

سیاست های دستوری کارساز نیست؛

بازار بدون نظارت اجاره بهای مسکن
که  می شود  ســالی  چند 
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در  مســکن  حــوزه 
با  بها  اجاره  خصوص 
جــدی  چالش هــای 
همراه اســت. چرا که 
همــواره نرخ اجــاره بها 
روند صعودی، نامعقول و 
کمرشــکن  عبارتی  بــه 
داشــته و قشر مستاجر را 
با چالش های  روز  به  روز 
زیادی مواجه کرده است.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« حدود دو 
سالی می شــود که برخی راهکارها و برنامه 
های دستوری در خصوص کنترل نرخ اجاره 
بها مصوب گشــته است. راهکاری همچون 
تعیین سقف مجاز افزایش ۲5 درصد سالانه 
برای قراردادهای اجاره که از دو ســال قبل 
همزمان با اپیدمی ویروس کرونا آغاز شــد 
و همچنان در حال اجرا اســت. اما شواهد از 
عدم توفیق این برنامه حکایت دارد و حاکی 
از آن اســت که اثرگذاری چندانی نداشته و 
فعالان بازار مســکن نیز این طرح را چندان 

موفق در اجرا نمی دانند. 
کنترل بازار اجاره بها نیازمند تصمیم گیری 

های کوتاه مدت است 
در این میان اما هربــاره نمایندگان مجلس 
تلویحا از لزوم تعیین نرخ اجاره خانه ســخن 
می گویند. به طور نمونه رئیس کمیســیون 
عمران مجلس گفت: دولــت برای افزایش 
نرخ اجاره بها در ســال جاری ســقف تعیین 
کنــد و اجازه افزایش کرایــه را بیش از نرخ 

تورم ندهد.
محمدرضا رضائی کوچی با اشاره به افزایش 
افسارگســیخته اجــاره بها مســکن، ادامه 
داد: کنترل بازار اجاره بها مســکن، نیازمند 
تصمیم گیری های کوتاه مدت اســت چرا که 
ســاخت خانه های طرح نهضت ملی مسکن، 
یک الی ۲ سال به طول می انجامد و بسیاری 
از زوج هــای جوان هم اکنون نیازمند تامین 

مسکن هستند از این رو دولت باید به موضوع 
اجاره بها مسکن ورود کند.

این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی 
اضافــه کرد: بــرای کنترل بــازار اجاره بها، 
دولت بایــد در هیات وزیران مصوب کند که 
مالکان در سال جاری بیش از نرخ تورم اجازه 
افزایش اجاره بها را نداشــته باشند به عنوان 
مثال در ســال جاری تنها ۲5 الی 30 درصد 
امکان افزایش کرایه وجود داشته باشد نه ۶0 
الی ۷0 درصد؛ این همان مصوبه ســتاد ملی 
مقابله با کرونا اســت که متاسفانه به صورت 
کامل و دقیق اجرایی نشد، لذا باید با نظارت 
قوی بر عملکرد بنگاه هــای معاملاتی این 
مصوبه را به درستی اجرایی کنیم تا در زمان 

کوتاه این بازار مدیریت شود.
مدیریت بازار اجاره بها مشخص نیست 

همچنین ســید البــرز حســینی، یک عضو 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در 
در نشست علنی روز گذشــته )یکشنبه، ۲8 
فروردین ماه( مجلس شــورای اســلامی در 
تذکر شفاهی خطاب به رئیس جمهور و تیم 
اقتصادی دولت با اشاره به افزایش نرخ اجاره 
بها گفت: بازار اجاره نشین ها رها شده و 30 
میلیون اجاره نشین در این بازار دچار مشکل 
هستند و مدیریت بازار اکنون مشخص نیست 
و هر کســی به هر میزان می خواهد اجاره را 
بالا می برد و مردم در این بخش به شدت در 

معرض خطر هستند.
اگر بازار اجاره کنترل نشود...

اســماعیل حســین زهی، در نماینده مردم 
خــاش، میر جاوه ، بخشــهای نصرت آباد و 
کوریــن، وزارت راه و شهرســازی و وزارت 
صمت را کخاطب خود قرار داد. نایب رئیس 
کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: وزارت راه و شهرسازی و وزارت صمت 
باید به موضوع گرانی اجاره بها مسکن ورود 
کنند، اگــر از ابتدای ســال برنامه ای برای 
کنترل بازار اتخاذ نشــود تا پایان سال شاهد 

افزایش چشمگیر اجاره بها خواهیم بود.

چرا نگران ورود به ممنوعیت قیمت گذاری 
های کاذب هستیم؟

همچنین چنــدی پیش یــک عضو مجمع 
نمایندگان استان تهران در مجلس نیز وزارت 
راه را مکلــف به مدیریت بازار میداند و گفته 
است: شورای عالی مسکن باید وزارت راه را 
مکلف به مدیریت بازار مســکن کرده و این 
وزارتخانه نیز برای تحقــق این امر قرارگاه 

مسکن تشکیل دهد.
اقبال شــاکری در رابطه با افزایش اجاره بها 
مســکن گفت: تجربه بیانگر این است بازار 
مســکن که ابعاد مختلفی را از جمله ساخت 
واحد مســکونی، نظارت بر خانه های خالی، 
مســائل مربوطــه وام ودیعه مســکن، بازار 
مصالح ساختمانی، نظارت بر قرار دادها خرید، 
فروش و اجاره و فعالیت بنگاه های معاملات 
ملکی را شــامل می شود، که در این سال ها 

متولی مشخصی ندارد
این عضو کمیســیون عمران مجلس با طرح 
چند پرســش عنوان کرده است: چرا از این 
که به موضوع اجاره بها مســکن ورود کرده 
و قیمت تعیین کنیم، نگران هســتیم؟ چرا از 
این که بر فعالیت بنگاه های معاملات ملکی 
ورود کــرده و مانع قیمت گذاری های کاذب 
و یا عقد قرار دادهای صوری که موجب ضرر 
و زیان مردم شــویم نگرانی داریم؟ چرا توان 
نظارت دقیق بر بانک های پرداخت کننده وام 

ودیعه مسکن را نداریم؟
در توافقات خصوصی امکان دخالت 

اجرایی و تقنینی نیست
در ایــن بین اما یادداشــت یک عضو هیات 
رئیســه کمیســیون اصل ۹0 در مجلس به 
واقعیات جامعه موجر و مســتاجری نزدیکتر 
اســت. علــی خضریــان در یادداشــتی در 
خصوص ســاماندهی بازار مســکن با اشاره 
به آمــاده ســازی طرحی بــرای نظارت بر 
اجاره بهای واحدهای مســکونی نوشت:  باید 
درنظر داشت که بر اثر عدم ثبات اقتصادی، 
افزایــش قیمت ها در بخش کالاها و خدمات 

رخ می دهد؛ که منجــر به افزایش قیمت در 
بخش مســکن، و به تبــع آن، افزایش نرخ  
اجاره واحدهای مســکونی استیجاری نمایان 
خواهد شد و تا زمانی که علت آن پابرجاست، 

معلول نیز در پی علت باقی می ماند.
شــمیرانات،  ری،  تهــران،  مــردم  نماینده 
اسلامشــهر و پردیس در مجلس ادامه داد: 
حل اساســی مشــکل افزایــش کلان نرخ 
اجاره بها در گرو کنترل   تورم و ایجاد شرایط 
پایدار اقتصادی است و نمی توان انتظار داشت 
تــا زمانی که تــورم دو رقمی در بخش های 
مختلف تداوم دارد، موجران با نرخ های ثابت 
یا بــا افزایش اندک مبادرت بــه اجاره واحد 

مسکونی خود نمایند.
وی مطرح کزد: باید در نظر داشــت مطابق 
اصول حقوقــی )اصــل آزادی قراردادها( و 
فقهی )اصل تســلیط( مداخله اشخاص ثالث 
از جمله حاکمیت در حوزه توافقات خصوصی 
افراد از قبیل تعیین میزان ثمن معامله، میزان 
اجاره بهــا، میــزان مهریه و نحــوه پرداخت 
آنها ممنوع شــمرده می شود و امکان دخالت 
اجرایی و تقنینی نیســت.  امــا در عین حال 
بــا عنایت به اینکه وصول اجاره بها توســط   
موجران، یکی از راه های  درآمدزایی اســت؛ 
حاکمیت می تواند در راستای ساماندهی این 
موضوع، با اتخاذ سیاســت های تشــویقی و 
تنبیهــی، موجران را به اخذ اجاره  بهای کمتر 
تشــویق و از دریافت اجاره  بهای غیرمتعارف 

بر حذر دارد.
با نرخ گذاری، اجاره بها پایین نمی آید

کارشناســان حوزه مسکن بر این باور هستند 
کــه متغیرهای متعــددی مثل نــرخ تورم، 
وضعیــت بازارهای موازی، میزان ســاخت 
وساز، ســود بانکی و نرخ دســتمزد بر بازار 
مسکن اثرگذار است و سیاست های دستوری 

چندان کارساز نیست
یک کارشــناس حوزه مســکن در گفتگو با 
ایســنا اظهار کرد: هرگونه مداخلات تعیین 
نرخ در حوزه مســکن جایگاهی ندارد و اگر 

اوضاع را بدتر نکند بهتر نخواهد کرد.
فرشــید پورحاجت خاطرنشان کرد: شأن 
دولت، نظارت و تســهیل گری اســت. از 
سال 138۷ یعنی 1۴ ســال پیش قانون 
ســاماندهی تولیــد و عرضه مســکن به 
تصویب رســیده و می بایســت طی این 
1۴ ســال ســازمان اجاره داری در کشور 
راه اندازی می شد اما متاسفانه هنوز شکل 
اجرایی به خــودت نگرفته اســت. فقط 
وقتی شــرایط بازار اجاره در کشور به مرز 
بحران می رســد صداهایی از وزارت راه و 
شهرسازی شنیده  می شود مبنی بر این که 
تشکیل  اجاره داری  ســازمان  می خواهیم 
دهیــم. اما چــه زمانی این ســازمان راه 

می افتد مشخص نیست.
دبیر کانون انبوه ســازان، مهم ترین عامل در 
تعادل بخشــی  به بازار مســکن را افزایش 
ساخت و ساز دانست و گفت: تسهیل شرایط 
کسب و کار برای بخش خصوصی به منظور 
تولید مســکن وجود ندارد و هر ساله شرایط 
نســبت به ســال قبل، بدتر می شــود. فرار 
ســرمایه ها در حوزه تولید مســکن در حال 
انجام اســت. مداخلاتی هم که گاها دولت 
و مجلــس صورت می دهند شــرایط را بدتر 

می کند.
بــه گفته پورحاجت، امســال نــرخ عوارض 
ساختمانی، دســتمزد و مالیات های سنگینی 
که وضع شــده بالاتــر از نرخ تورم اســت. 
قیمت نهاده های ساختمانی هم که دائما روند 
صعودی دارد و ســیمان بــه پاکتی ۴۶ هزار 

تومان رسیده است.
وی خاطرنشــان کــرد: بالغ بــر 3۶  درصد 
خانوارها در کشور مستاجر هستند. بازار اجاره 
تابعی از مولفه های اقتصادی اســت. بنابراین 
نمی شود هزینه تولید مســکن را 50 درصد 
بــالا ببریم، اجاره بهــا را 50 درصد افزایش 
دهیم، تورم نهاده های ساختمانی را رها کنیم 
و انتظار داشته باشیم با بخشنامه قیمت ها در 

بخش فروش و اجاره کنترل شود.
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حمایت از زنان سرپرست خانوار ۵ دهک 
اول درآمدی با ایجاد »صندوق ضمانت«

معــاون امور زنان و خانــواده رئیس 
جمهــوری بــا اشــاره بــه تصویب 
»صنــدوق ضمانت زنان سرپرســت 
خانوار« در جلســه نخست ستاد ملی 
زن و خانواده دولت ســیزدهم، درباره 
جزئیات این صندوق گفت: با تشکیل 
این صندوق و با همکاری وزارت کار، 
امید داریم بتوانیم پوشش دهی خوبی 
را برای آن دســته از زنان سرپرست 
خانــواری که جــزو دهک های یک 
تا پنج هســتند و در عین حال تحت 

حمایت کمیته امداد نیز نیستند، داشته باشیم.
انســیه خزعلی در حاشیه جلسه نخست ستاد ملی زن و خانواده دولت سیزدهم که روز گذشته 
با حضور رئیس جمهوری برگزار شــد، اظهار کرد: جلسه ســتاد ملی زن و خانواده بعد از چند 
ماه کار کارشناســی و فرا قوه ای بر روی مصوباتی که قرار بود در این جلســه ســتاد پیشنهاد 

داده شود، برگزار شد.
 وی با بیان اینکه قرار بود چهار پیشــنهاد در نخســتین جلسه ستاد ملی زن و خانواده دولت 
سیزدهم ارائه شود که به دلیل کمبود وقت و زمان تنها دو پیشنهاد تصویب شد و فرصت برای 
ســایر پیشنهادات باقی نماند، این را هم گفت که رئیس جمهوری قول دادند در اولین فرصت 

برای بررسی سایر پیشنهادات جلسه ای برگزار شود.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری درباره جزئیات مصوبات نخستین جلسه ستاد ملی 
زن و خانواده، توضیح داد: اولین مصوبه مربوط به »صندوق ضمانت  زنان سرپرســت خانوار« 
اســت. یکی از مشکلاتی که ما در اســتان ها با آن مواجه ایم این اســت که زنان سرپرست 
خانوار به دلیل نداشتن ضامن نمی توانند وام اشتغال دریافت کنند و به همین دلیل بسیاری از 
اعتباراتی که در این راستا برای زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است، جذب نمی شود.

  یک کشته و سه زخمی، خط پایان 
ماشین بازی نوجوانان ۱۵ ساله در یزد

رییس پلیس راه اســتان یزد گفت: واژگونی یک دســتگاه سواری پژو در مسیرهای روستایی 
شهرســتان اشکذر که سرنشــینان آن چهار نوجوان حدود 15 ســاله بودند، یک کشته و سه 

زخمی برجا گذاشت.
ســرهنگ رحیم حاجی ده آبادی روز یکشــنبه در گفت و گو با خبرنــگار ایرنا گفت: در این 
حادثه رانندگی یکی از سرنشــینان نوجوان این خودرو، در دم جان خود را از دســت داد، یک 
نفر دیگر از آنان دچار ضایعه نخاعی شــد، یک نفر نیز   ضربه مغزی و نفر چهارم به شــدت 

زخمی شده است.
به گفته وی این حادثه در مسیر روستاهای همت آباد به صدر آباد شهرستان اشکذر رخ داد و 

علت آن ناتوانی راننده در کنترل وسیله نقلیه به دلیل سرعت زیاد بوده است.
ســرهنگ حاجی ده آبادی تصریح کرد: هر چهار نوجوان حادثه دیده کمتر از 15 سال و فاقد 

گواهینامه بودند.
وی به والدین توصیه کرد به هیچ وجه وسیله نقلیه اعم از موتورسیکلت و خودرو را در اختیار 

افراد فاقد گواهینامه قرار ندهند.
اشکذر در ۲0 کیلومتری شمال شهر یزد قرار دارد.

  حمایت از زنان آسیب دیده از خشونت در 
طرح نیکوکاری اسنپ

اسنپ از طرح جدید نیکوکاری  اسنپ کلاب با نام »حمایت از زنان آسیب دیده از خشونت« خبر 
داد.به گزارش خبرگزاری فارس، اسنپ از طرح جدید نیکوکاری  اسنپ کلاب با نام »حمایت از 
زنان آسیب دیده از خشونت« خبر داد. این طرح که با همکاری موسسه ارتقای کیفیت زندگی 
زنان »آتنا« اجرایی می شــود، ششمین طرح از طرح های نیکوکاری باشگاه مشتریان اسنپ در 
راستای مسئولیت اجتماعی این شرکت است. هدف از اجرای این طرح اختصاص کمک هزینه 
برای حمایت از زنان آســیب دیده از خشونت و فرزندانشان اســت که تحت حمایت موسسه 
غیرانتفاعی آتنا قرار دارند. زنان در معرض خشونت، ازدواج اجباری، کودک همسری و هر نوع 

اجبار و خشونت فیزیکی جامعه ی هدف این طرح هستند.
بر اساس آمارهای جهانی برآورد می شود که از هر سه زن یک نفر در طول زندگی خود نوعی 
از خشــونت را تجربه کرده است. همچنین آمارهای سازمان ملل نشان می دهد تنها ۴0درصد 
از زنان پس از مواجهه با خشــونت به دنبال کمک یا حمایت بیرونی می روند و همین سکوت 
در برابر خشونت خود می تواند چرخه آسیب را ادامه دار کند. خشونت علیه زنان و دختران نقض 
حقوق بشر است و عواقب آن می تواند تاثیرات بلندمدتی بر سلامت روحی و جسمی افراد باقی 
بگذارد. همچنین خشونت علیه زنان یک پدیده فردی نیست بلکه می تواند در خانواده، جامعه 

و کشور هم تاثیرات مخربی داشته باشد. 
آمار مربوط به خشونت های خانگی اعمال شده علیه زنان و دختران در کشور نشانگر نیاز جدی 
به حمایت از این گروه است. اکنون، اسنپ در جدیدترین طرح نیکوکاری خود قصد دارد در این 

راستا قدم بردارد و در تامین هزینه های جاری خانه امن آتنا مشارکت کند. 

خبر

تسهیل فرزندخواندگی
معاون دادســتان کل کشور گفت: در صدد 
هســتیم با بررسی شــرایط قانونی، صدور 
احــکام فرزندخواندگی و امیــن موقت را 

تسهیل کنیم.
غلامعبــاس ترکی معاون حقــوق عامه و 
پیشــگیری از وقــوع جرم و آســیب های 
اجتماعی دادســتانی کل کشور در گفتگو با 
خبرنگار مهر در رابطه با بازید هفته گذشته 
خود از شــیرخوارگاه شبیر و وضعیت صدور 
احکام برای خانواده هــای خواهان کودک 
گفت: در راســتای حمایت از حقوق عامه و 
صیانت از حقوق کودکان بی سرپرست و بد 
سرپرســت و مراکز وابسته به نهاد خانواده 
بازدیدی از مرکز شیرخوارگاه شبیر صورت 
گرفت کــه بحمدالله شــرایط نگهداری و 
مراقبــت از کودکان و نوزادان در این مرکز 
مطلوب بود و جای خوشــحالی اســت که 
چنین مرکزی از جهت بهداشت و ایمنی و 
مسائل اجتماعی متولی مراقبت از فرزندان 

بی سرپرست و بد سرپرست می باشد.
وی گفت: جا دارد از ســازمان بهزیستی و 
مدیران و کارکنان این مرکز بابت خدماتی 
که به خوبی کــودکان ارائه می گردد تقدیر 
کرد. طبیعتاً وجود و تعدد این مراکز موجب 
خشنودی و مســرت نیست اما به هر حال 
کودکانی هستند که به دلایل مختلف لازم 
است در چنین مراکزی نگهداری و پرورش 
یافتــه تا بتوانند به شایســتگی در آینده به 

آغوش جامعه باز گردند.
این مقام قضائی افزود: مرکز شــیرخوارگاه 
شــبیر یک مامن و پناهــگاه خوب برای 
فرزندانی اســت که اگر به شایستگی مورد 
حمایــت و مراقبت قرار گیرنــد می توانند 
افرادی صالح و مفید را برای جامعه پرورش 

دهند.
ترکی در ادامه به موضوع فرزندخواندگی و 
امین موقت اشــاره داشت و گفت: پذیرفتن 
کودکان توســط خانواده های واجد شرایط 

از مراکزی همچون شــیرخوارگاه ها امری 
مطلوب و خداپسندانه است که خوشبختانه 
این فرهنگ زیبا در بین مردم ما بسیار رواج 
داشــته و خانواده های بســیاری به دلایل 
مختلف خواهان پذیرش کودکان در کانون 

گرم خانواده خود هستند.
معاون دادســتان کل کشــور افــزود: در 
خصــوص صدور حکم فرزنــد خواندگی و 
یا امین موقت و یا حتی صدور نگهداشــت 
کــودکان خیابانی در مراکز شــبه خانواده 
قانــون و مقرراتــی حاکم اســت که هم 
دســتگاه قضائی و هم سازمان بهزیستی و 
هم خانواده های خواهان کودک باید نسبت 

به آن پایبند باشند.
وی افزود: طبیعتــاً هدف نهایی از تصویب 
این مقــررات تأمین هرچه بیشــتر و بهتر 
امنیت روحی- روانی و مالی کودک اســت 
تــا در محیطی عــاری از هرگونه تنش و 

مشکلات پرورش یافته و تربیت گردند.

ترکی بــا بیان اینکه معتقد هســتیم هیچ 
مرکز و نهادی بهتر و بالاتر از نهاد خانواده 
نمی تواند نیازهای مختلف کودک را تأمین 
کنــد گفــت: در خصوص صــدور احکام 
فرزندخواندگــی و امین موقــت قضات ما 
بســیار حساس هســتند که خانواده ای که 
کودک را بــه فرزندخواندگی قبول می کند 
بهترین شرایط را برای کودک تأمین کرده 

تا او در آینده دچار مشکلاتی نگردد.
وی افزود: اگر چه در اکثر اســتان های ما 
همچون خراسان رضوی و اصفهان بیشتری 
آمار صــدور احــکام فرزندخواندگی صادر 
و خانواده هــای محترم صاحــب فرزندانی 
می شــوند اما متأســفانه در برخی استان ها 
همچون اســتان تهران صدور این احکام با 
فرآیندهای پیچیده ای روبرو است که بعضاً 
خانواده ها از پذیرش فرزند ناامید شده و در 
موارد محدودی نیز از روش های غیر قانونی 

خواهان پذیرش کودک می گردند.

این مقــام قضائی با بیــان اینکه باید هم 
ســازمان بهزیســتی و هم قضات محترم 
خانواده ها  بــرای  را  فرزندخواندگی  فرآیند 
تســهیل کنند گفت: اگر بتوان ســرعت و 
فرآینــد فرزندخواندگی و امیــن موقت را 
تســهیل کرد حتماً هم منطبق با مصلحت 
کــودک خواهد بود هــم خانواده هایی که 
آرزوی فرزندآوری دارند بــر آورده خواهد 
شــد. البته هرچقدر هم که محیط مراکزی 
همچون شــیرخوارگاه شــبیر و امثال آن 
مطلوب باشــد اما هیچ نهــادی چون نهاد 
خانــواده نمی تواند این کــودکان را تربیت 

کرده و به جامعه تحویل دهند.
ترکی ادامه داد: در صدد هســتیم با بررسی 
بسترهای قانونی و شرایط و مسائل مربوط، 
صدور احکام فرزندخواندگی و امین موقت 
را تسهیل کنیم تا ضمن تسریع فرایندهای 
صدور این احکام از رویه واحد و منسجمی 

برخوردار شود. 

پرداخت ۶۰درصد هزینه های سلامت از جیب مردم

دستگیری عامل انتشار محتوای غیراخلاقی در اینستاگرام

معاون بیمه خدمات ســلامت ســازمان بیمه 
ســلامت با اشاره به تکلیف قانون برنامه ششم 
توســعه مبنی بر ســهم ۲5 درصدی مردم در 
پرداخــت هزینه های ســلامت، در عین حال 
از افزایش ســهم جیب مــردم در پرداخت  این 
هزینه ها طی سال های اخیر ابراز نگرانی کرد و 
گفت: متاسفانه متناسب با رشد تورم، بیمه ها و 
دولت سهم بیشتری در حوزه سلامت نداشتند؛ 
بنابراین این مابه التفاوت از جیب مردم پرداخت 
شــده اســت.دکتر مهدی رضایی در گفت وگو 
با ایســنا، درباره ســهم فعلی مردم در پرداخت 
هزینه های ســلامت، گفت: بر اساس استنادات 
قطعی و آخرین آماری که بر اســاس حســاب 
ملی سلامت در سال 13۹۷ منتشر شده است، 
پرداختی از جیب مردم در هزینه های ســلامت 
حدود ۴۲ تا ۴5 درصد ذکر شــده است  و سهم 
بیمه ها و دولت هم حدود 55 درصد ذکر شــده 
اســت و پس از آن آمار رسمی دیگری منتشر 
نشده است.وی در عین حال به ایسنا افزود: اما 

بر اساس اطلاعات غیر رسمی وزارت بهداشت 
کــه ما هم با بررســی های میدانی و بررســی 
آمارنامه های دارویی در سامانه های خود تا حد 
زیادی آن را قبول داریم، در حال حاضر ســهم 
پرداختی از جیب مردم در هزینه های ســلامت 
حدود ۶0 درصد است.وی با اشاره به اینکه این 
آمار نگران کننده است، اظهار کرد: با این حساب 

مجموع ســهم دولت و بیمه ها در پرداخت این 
هزینه ها ۴0 درصد اســت. این درحالی اســت 
که طبق قانون برنامه ششــم توســعه کشور، 
هدف گذاری شده بود تا در هزینه های سلامت 
سهم مردم به ۲5 درصد و سهم دولت و بیمه ها 
به ۷5 درصد برســد؛ اما عکس این موضوع در 
حال حاضر رخ داده اســت. در مورد آمار رسمی 

هــم فکر می کنیم قطعا عدد ۴۲ درصد ســهم 
مردم در پرداختی ها با توجه به گذشــت حدودا 
3 ســال زمان، تغییر کرده اســت. متاســفانه 
متناســب با رشــد تورم، بیمه ها و دولت سهم 
بیشتری در حوزه سلامت نداشتند؛ بنابراین این 
مابه التفاوت از جیب مردم پرداخت شــده است.

رضایی درباره اینکه ســالانه چند درصد مردم 
به دلیل هزینه های بالای ســلامت به زیر خط 
فقر می روند، بیان کرد: این موارد باید بر اساس 
آمار رسمی استخراج شود که فعلا آمار جدیدی 
در دسترس نیســت.او راهکار برون رفت از این 
شرایط را اینگونه شــرح داد: دو اتفاق باید رخ 
دهد؛ اول اینکه سهم سلامت از درآمد ناخالص 
ملی افزایــش یابد و اولویت کشــور در حوزه 
ســلامت کمرنگ نشود؛ این در حالی است که 
به نظر می رســد طی حدودا 3 ســال اخیر این 
ســهم تنزل یافته است. سهم سلامت از درآمد 
ناخالص ملی فراز و نشیب دارد، یک سال هایی 
افزایش و یک ســال هایی کاهش پیدا می کند. 

نکته دوم این است که ما دچار یک ناکارایی در 
هزینه کرد حوزه ســلامت هستیم. همان مقدار 
منابعی که از دولت به حوزه سلامت اختصاص 
می یابد، به دلیل ناکارایی متاســفانه نمی تواند 
عاملی باشــد تا پرداختی از جیب مردم افزایش 
نیابد. اگر بخواهیم خود را با کشورهای همسایه 
مقایســه کنیم، شبیه ترین کشــور به ما ترکیه 
اســت که ســهم پرداختی حوزه سلامت شان 
از GDP کمتر از ما اســت امــا علی رغم این 
موضوع پرداخت از جیب مردم شــان هم کمتر 
از ما اســت؛ زیرا نظام ســلامت کارایی دارند. 
ناکارایی نظام ســلامت ما ســبب می شــود تا 
هزینه آن را مردم پرداخت کنند.وی به ایســنا 
تاکید کرد: هزینه های سلامت برای مردم طی 
سال های اخیر افزایش یافته است و این افزایش 
ســهم غیرقابل قبول است. باید برای ناکارایی 
نظام ســلامت چاره اندیشی شــود و ما نیاز به 
اصلاحات اساسی در کارکردهای نظام سلامت 

کشور داریم.

رئیس پلیس فتا خراسان شمالی، از دستگیری 
عامل انتشــار محتویات غیراخلاقی در شبکه 

اجتماعی اینستاگرام خبر داد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی پلیس 
فتا، ســرهنگ یوســف شــاکری با اشاره به 
روند پیگیری این پرونده اظهارداشت: در پی 
رصد فضای مجازی توســط کارشناسان این 
پلیس، فردی که اقدام به انتشــار محتویای 
غیراخلاقی در شــبکه های اجتماعی می کرد، 

مورد شناسایی قرار گرفت.
وی با اشــاره به اینکه بــا هماهنگی مراجع 
قضائــی این فــرد در یک عملیات پلیســی 
دســتگیر و به پلیس فتا منتقل شــد، افزود: 

متهم در نهایت بعد از تشــکیل پرونده برای 
انجام مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی 

شد.
ایجاد مزاحمت و انتشار تصاویر خصوصی 

در پیج جعلی
رئیس پلیس فتا غرب استان تهران از شناسایی 
و دستگیری فردی خبر داد که اقدام به انتشار 
تصاویر خصوصی در پیج جعلی کرده اســت.

سرهنگ موسوی افزود: یکی از شهروندان با 
ارائه مرجوعه قضایی به این پلیس مراجعه و 
اظهارداشت شخصی در اینستاگرام نسبت به 
انتشار تصاویر خصوصی و ایجاد مزاحمت در 

فضای مجازی اقدام کرده است.

وی ادامــه داد: با بررســی های تخصصی و 
اطلاعاتی صورت گرفته مشــخص شد متهم 
با ایجاد پیج جعلی اقدام به اخاذی و انتشــار 

تصاویر خصوصی از شاکی کرده است.
این مقام انتظامی با اشاره به دستگیری متهم 
با حکــم قضایی بیان داشــت: در تحقیقات 
صورت گرفته، متهم در ابتدا منکر بزه انتسابی 
شــد که پس از روبرو شدن با مستندات جرم، 
چــاره ای جــز اعتراف نداشــت و در نهایت 
پرونده به همراه متهم تحویل مراجع قضائی 

شد.
رئیس پلیس فتا اســتان ســمنان در راستای 
برخورد با عاملان ترویج خشــونت و پیگیری 

انتشــار کلیپی در خصوص حیوان آزاری در 
شبکه های اجتماعی، از شناسایی و دستگیری 

متهمی در این رابطه خبر داد.
ســرهنگ فداییــان گفت: طبــق رصدهای 
صورت گرفته در راســتای برخورد با عاملان 
ترویج خشونت، کلیپی مبنی بر حیوان آزاری 
در شــبکه های اجتماعی منتشر شده بود که 
پلیس فتا استان موضوع را بررسی و در دستور 
کار قــرار داد.وی ادامه داد: تیم رصد و پایش 
پلیس فتا اســتان سمنان در راستای برنامه ها 
و اهداف خود، کلیپ حیوان آزاری را در یکی 
از شبکه های اجتماعی احصاء کرد که بواسطه 
اقدام راننده خودرو ســبب جریحه دار شــدن 

افکار کاربران در فضای مجازی شده بود.
سرهنگ فداییان افزود: با توجه به مستندات 
موجــود و انتشــار کلیپ در برخــی کانال و 
گروه های اســتانی در شــبکه های اجتماعی 
مختلف و تحلیل موارد مرتبط، فرد حیوان آزار 

مورد شناسایی قرار گرفت.
رئیس پلیس فتا استان ســمنان ادامه داد: با 
توجه به اهمیت موضوع  و بازنشــر گسترده 
اقدام به حیــوان آزاری در فضای مجازی، با 
هماهنگی مقام قضایی متهم دســتگیر شد و 
پس از حضور در پلیس فتا  کلیپ منتسب به 
خود را قبول کرد و پرونده قضایی برای ادامه 

سیر مراحل به دادسرا ارسال شد.

وزیر بهداشت: برای افزایش جمعیت هیچ تبلیغی نمی شود کمک ۷ میلیارد ریالی سران قوا به گلریزان ستاد دیه کشور
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: زمان 
اجــرای برنامه تنظیــم خانواده همه جا با پوســترهای 
»فرزند کمتر، زندگی بهتر« پر شده بود اما اکنون برای 

افزایش جمعیت هیج تبلیغی نمی شود.
به گزارش صبح امروز به نقل از وزارت بهداشت، بهرام 
عین  اللهی در پنجمین نشست قرارگاه عملیاتی سلامت 
و جوانــی جمعیت اظهار داشــت: برنامه هــای افزایش 
جمعیت باید با اقدامات تبلیغی و اطلاع رسانی در جامعه 

نمود پیدا کند.
وی تصریح کرد: حوزویــان در ایام ماه مبارک رمضان 
به اقصی نقاط کشــور برای تبلیغ مراجعه می کنند و این 
ماه فرصت خوبی برای تبلیغ روحانیون در زمینه مساله 
بحــران جمعیت و ضرورت افزایش نرخ باروری اســت 
همچنین به جز این ماه هم از حوزه انتظار داریم به مردم 

بیشتر آگاهی بخشی کنند.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه لازم اســت در سفرهای 
اســتانی مصوباتی درباره توســعه خوابگاه های متاهلی 
داشــته باشــیم، تاکید کرد: در راســتای اطلاع رسانی 
برنامه های جمعیتی ضرورت دارد کمیته رســانه در این 
قرارگاه برای پیگیری اطلاع رســانی و تبلیغات برنامه ها 

تشکیل شود.
به گزارش ایرنا، طبق آمارها، اکنون کاهش نرخ رشــد 
جمعیت به ۶ دهم درصد رسیده که این مساله در تاریخ 
ایران بی سابقه اســت و کاهش نرخ باروری هم به 1.۶ 
دهم فرزند به ازای هر زن رســیده اســت.مقام معظم 
رهبری تکلیف آینده کشــور را افزایش جمعیت و ایجاد 
ثروت پایدار تعییــن کرده اند و قانون حمایت از خانواده 
و جوانــی جمعیت که ناظر بــه اصول 1۲3 و 85 قانون 
اساســی است آبان ماه توسط رییس جمهور ابلاغ شد و 

3۴ ماده از آن به حوزه سلامت مربوط می شود.

ســران قوای مجریه، قضاییه و مقننه بــه منظور آزادی 
زندانیان جرایم غیرعمــد در مجموع با اختصاص رقمی 
بالغ بر ۷ میلیارد ریال، در ســی و پنجمین جشن گلریزان 

ستاد دیه کشور مشارکت کردند.
به گزارش ایرنا از ســتاد دیه کشور، رمضان امسال آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی با اهدای مبلغی معادل 5 میلیارد 
والمســلمین غلامحسین محسنی  ریال، حجت الاسلام 
اژه ای بــا اختصاص رقم یک میلیــارد ریال و محمدباقر 
قالیبــاف نیز با واریز مبلغ یک میلیارد ریال در راســتای 
آزادی محکومان جرایم غیرعمد همیار این نهاد حمایتی 
شدند.به گفته سید اســدالله جولایی، رئیس هیات امنای 
ســتاد دیه کشور بیستم فروردین ماه طبق سنت هر ساله 
چــراغ این آیین معنوی با کمــک 10میلیارد ریالی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی روشن شد و تا به امروز از محل 
همیــن منابع و کمک های مادی و معنوی خیرین خداجو 

از ابتدای ماه مبارک رمضان تا کنون زمینه آزادی صدها 
زندانی جرایم غیرعمد فراهم شده است.

اکنون تعداد چهــار هزار و ۴۶ بدهکار مالی و محکوم به 
پرداخت دیه به دلیل جرایــم غیرعمد در بند زندان های 
کشور تحمل حبس می کنند که بیشتر این زندانیان تحت 

حمایت ستاد دیه در شمار بدهکاران مالی هستند.
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نقاشی ۴۰۰ ساله در انبار یک بنای تاریخی 
کشف شد

یک تابلو نقاشی ارزشمند به طور اتفاقی در 
بنایی تاریخی واقع در استرالیا کشف شد.

به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از گاردین، یک تابلو نقاشی ۴00 ساله 
هلندی کــه ارز آن پنج میلیون دلار برآورد 
شده است در ملکی واقع در ایالت نیو ساوت 

ولز در استرالیا کشف شد.
این تابلو نقاشــی که با عنــوان »طبیعت 

بی جان«  شــناخته می شود، به قرن هفدهم میلادی تعلق دارد و یک میز غذاخوری مجلل را 
با چیدمان معمول عصر طلایی هلند به تصویر می کشــد و گمان می رود به هنرمندی به نام 

»گرت ویلمز هدا«  تعلق داشته باشد.
با این حال برخی از کارشناســان معتقدند این نقاشــی اثر مشــترک و نتیجه همکاری این 
هنرمند با پدر مشــهورش یعنی »ویلم کلس هدا« است که ارزش آثارش اغلب به میلیون ها 

دلار می رسد.
این اثر هنری در مجموعه ساختمان های تاریخی »وودفورد آکادمی«  و در انبار این مجموعه 

کشف شده است.
مدیر این مجموعه، کشــف یک نقاشی اصل قرن هفدهمی در انبار یکی از این ساختمان ها 
را اتفاقی فوق العاده و کشف امضا هنرمند در این نقاشی را شانسی که یک در میلیون ممکن 

بود به آن ها رو کند،  توصیف کرد.
تابلو نقاشی »طبیعت بی جان«  به عنوان بخشی از جشنواره سال ۲0۲۲ میراث استرالیا که در 

چهاردهم مه برگزار می شود در »آکادمی وودفورد«  به نمایش گذاشته خواهد شد. 
عصــر طلایی هلند دوره ای از تاریخ یعنــی حوالی 1588 تا 1۶۷۲ را در برمی گیرد که در آن 

تجارت، علم،  هنر و ارتش هلند در اروپا به قدرت رسید.

  تهیه کننده سینمای ایران داور جشنواره 
فیلم اسپانیا شد

بهروز نشــان تهیه کننده سینمای ایران به  
عنوان داور بخــش بین الملل نهمین دوره 

جشنواره فیلم تنریفه اسپانیا انتخاب شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، بهروز نشــان تهیه کننده فیلم هایی 
همچون کیارســتمی و عصای گمشــده و 
پسران دریا به  عنوان داور بین الملل نهمین 
جشنواره فیلم تنریفه اسپانیا در جزایر قناری 
معرفی شــد. وی با پســران دریا موفق به 

دریافت پروانه زرین بهترین فیلم ســینمایی از سی و چهارمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
کودکان و نوجوانان اصفهان شده بود.

نشــان همچنین داوری در جشنواره های فیلم ریور ایتالیا، آکامپادوک پاناما و SFTF آفریقای 
جنوبی را در کارنامه خود دارد.

جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تنریفه پروژه ای است که مأموریت آن آوردن 50 فیلم کوتاه 
بین المللی به جزیره تنریفه اســت. این رویداد ســینمایی موفق شــده است بیش از 10هزار 

تماشاگر را به خود جذب کند.
این رویداد می خواهد جشــنواره ای مرجع برای آشنایی با صحنه بین المللی فیلم کوتاه باشد، 
بنابراین برای انجام این کار، بر اساس انتخاب آثار با معیارهای کیفیت و اصالت کار می کند. 
در تنریفه تعامل بین شــرکت کنندگان و مردم باهدف تقویت حضور، ارتقای دسترسی و قابل  

مشاهده کردن آثاری که خط جشنواره را تشکیل می دهند، دنبال می شود.
نهمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم تنریفه اســپانیا از 1۹ تا ۲۲ خردادماه امسال در جزایر 

قناری اسپانیا برگزار می شود.

  سایت های خبری بدون گواهی ثبت، 
برای اخذ مجوز اقدام کنند

هیأت نظارت بــر مطبوعات طی فراخوانی 
ســایت های  گردانندگان  همــه  از  مجدد، 
خبری بدون گواهی فعالیت و ثبت، خواست 
که نســبت به ثبت درخواســت اخذ مجوز 
فعالیت خود در سامانه جامع رسانه ها اقدام 
کنند.به گزارش روزنامــه »صبح امروز«ئو 
به نقل از ایســنا، دبیرخانه هیات نظارت بر 
مطبوعــات، در اطلاعیه ای خطاب به همه 
گردانندگان سایت های خبری بدون گواهی 

فعالیت و ثبت اعلام کرد: در پاســخ به درخواســت های مکرر مدیران رســانه ها و در جهت 
حمایت از رســانه های دارای مجوز و گسترش فضای قانونی برای فعالیت های خبری، هیأت 
نظارت بر مطبوعات از همه گردانندگان سایت های خبری فاقد مجوز دعوت به عمل می آورد 
نســبت به ثبت درخواســت اخذ مجوز فعالیت پایگاه خبری خود در سامانه جامع رسانه ها به 
نشــانی الکترونیکی: )e-rasaneh.ir( اقدام کنند.هیات نظارت بر مطبوعات پیشــتر نیز در 
آذرماه ۹۲ و همچنین دی ماه ۹۹، ســایت های خبری فاقد مجوز را به ثبت درخواســت برای 
دریافت پروانه انتشــار دعوت کرده بود که با اســتقبال خوب گردانندگان این سایت ها همراه 
شــدند.در این اطلاعیه تصریح شده اســت که این تصمیم در راستای اجرای بدون تبعیض 
قانون مطبوعات و حمایت از رسانه های دارای مجوز در مقابل رسانه های فاقد مجوز است و 
رسانه های غیر خبری، مشمول آن نیستند. بر اساس این اطلاعیه، رسیدگی به درخواست های 
ثبت شــده و تطبیق وضعیت این رسانه ها با قانون مطبوعات، به صورت ویژه انجام می شود 
و در صورت احراز شرایط و تایید صلاحیت، مجوز فعالیت پایگاه اطلاع رسانی صادر می شود. 
هیأت نظارت بر مطبوعات پیشــتر اعلام کرده بود که هرگونه فعالیت رســانه ای خبری، در 

صورت عدم ثبت تقاضا و دریافت مجوز، مصداق اخبار رسانه های جعلی قلمداد می شود.

  فروش ۱۲۴ میلیارد تومانی بازارچه های 
موقت صنایع دستی در نوروز ۱۴۰۱

فروش  از  معــاون صنایع دســتی کشــور 
1۲۴ میلیــارد تومانــی بازارچه های موقت 
صنایع دســتی در نــوروز 1۴01 خبــر داد.

به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از هنــر انلاین، پویا محمودیان معاون 
صنایع دستی کشور گفت: در نوروز امسال، 
۷۲۴ بازارچه موقت صنایع دســتی با 850۷ 
غرفه در سراسر کشور برپا شد و در مجموع 
1۲۴ میلیارد تومان محصولات صنایع دستی 

در این بازارچه  ها به فروش رســید. این میزان فروش مربــوط به فعالیت بازارچه های موقت 
نوروزی از ۲۶ اسفند 1۴00 تا 1۴ فروردین 1۴01 است.

به گفته او، برپایی نمایشــگاه و غرفه فروش صنایع دســتی، عرضه کالا های صنایع دستی در 
هتل ها و بوم گردی ها، اســتفاده از صنایع دســتی در دکور برنامه های صدا و سیما، هماهنگی 
حضور هنرمندان صنایع دســتی در برنامه های فرهنگی اســتان ها، برگــزاری کمپین هدیه 
صنایع دســتی و انجام تبلیغات در فضای مجازی و ترویج شعار »صنایع دستی هدیه بدهیم« 
و تهیه پوســتر های مجازی صنایع دستی از دیگر فعالیت های مربوط به حوزه صنایع دستی در 

نوروز 1۴01 بوده است.

خبر

سرانجام پرونده »صیانت« در مجلس چه شد؟
در حالی که دبیر شــورای عالــی فضای مجازی پیش از 
این اعلام کرده بود، ادامه طرح صیانت به صلاح نیست، 
در نهایت این طرح برای بررســی، با نامه رئیس مجلس 

شورای اسلامی به شورا ارجاع شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، طرح 
صیانت در ابتدا با عنوان طرح »حمایت از حقوق کاربران 
و خدمات پایــه کاربردی فضای مجــازی« در مجلس 
شورای اسلامی مطرح شــد و پس از آن بارها تغییر نام 
یافت و حتی یکی از جلســات مجلس، عنوان آن »نظام 
تنظیم مقررات خدمات فضای مجازی« شد، با وجود این 
همچنان در بین کاربران اینترنتی و کارشناســان، از آن 

تحت عنوان طرح صیانت یاد می کنند.
در این مدت، بســیاری از کارشناســان فضای مجازی و 
فعــالان حوزه فناوری اطلاعات نســبت بــه این طرح 
انتقاد کرده بودند؛ از جمله ســازمان نظام صنفی رایانه ای 
تهران کــه طرح »حمایت از حقــوق کاربران و خدمات 
پایه کاربردی فضــای مجازی« را نه صیانت از کاربران، 
بلکه مخدوش کردن فضا برای کاربران و کسب وکارهای 
فضای مجازی دانســتند که نتیجه عدم درک درســت 
مختصــات فنی و اقتصادی زیســت ¬بوم دیجیتال بوده 

است.
همچنین در حالی که مقرر شده بود بررسی طرح صیانت 
در یک کمیســیون ویژه بررسی شود، مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اســلامی در نامه ای به رئیس کمیسیون 
ویژه بررســی طرح حمایت از حقــوق کاربران در فضای 
مجازی، ضمن بر شــمردن اشــکالات عدیده متن طرح 
خواســتار تخصیص زمان بیشتر برای اصلاح آن شد. در 

این نامه ذکر شده بود که این طرح مغایر با قانون اساسی 
اســت و تبعات مختلفی همچون مهاجــرت را به دنبال 

خواهد داشت.

در عین حال، ســید ابوالحسن فیروزآبادی -رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی- با بیان اینکه طرح حمایت از حقوق 
کاربران فضای مجــازی پختگی لازم را ندارد، گفته بود 

که »با توجه به مخالفت وسیع اجتماعی و سایر اشکالات، 
صلاح نمی دانم که این طرح ادامــه پیدا کند«، اعضای 
شورای عالی فضای مجازی تاکید کردند با توجه به اینکه 
وظیفه قانون گذاری بر عهده مجلس شــورای اســلامی 
اســت، طرح صیانت نیز در مجلس به ســرانجام برسد، 
اتفاقی که منجر به تصویب کلیات طرح صیانت شده، اما 

با مخالفت نمایندگان، کان  لم یکن تلقی شد.
پس از پایان یافتن تعطیلات رسمی فروردین ماه 1۴01، 
مناقشــاتی درباره ادامه روند بررســی طــرح صیانت در 
کمیسیون ویژه و یا صحن مجلس شورای اسلامی، بین 
نمایندگان برقرار شــد. البته در جلســه ۲۲ فروردین ماه، 
مقرر شــد این طرح با وجود مخالفت نمایندگان و اصرار 
به بررسی در کمیسیون ویژه، به صحن علنی ارجاع شود.

با وجود این، به نظر می رسد تصمیم نمایندگان مجلس در 
نهایت به ادامه روند بررسی طرح صیانت در شورای عالی 
فضای مجازی اســت. در حالی که اعلام شد نمایندگان 
مجلس با ادامه کار کمیســیون مشترک مخالفت کردند 
در ادامه نیز مهدی سالم، مشاور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، اعلام کرد که »با نامه رئیس مجلس شــورای 
اسلامی، طرح موسوم به صیانت، جهت بررسی به شورای 

عالی فضای مجازی ارجاع شد.«
اکنون که توپ بررسی صیانت از زمین مجلسی ها خارج 
شــده و به شورای عالی فضای مجازی رسیده است، باید 
دید این شورا به دبیری فیروزآبادی که ادامه این طرح را 
به صلاح ندانسته بود، صیانت را به کجا می رساند و آن را 
با تغییراتی اساسی به مجلس بازمی گرداند، یا روند قبلی 

بدون تغییرات چشمگیر، دنبال می شود.

نگاهی به پشت پرده کنسرت های بی کیفیت پاپ؛

حاکمیت مطلق موسیقی تجاری در ایران
بــه عقیده کارشناســان برجســته در حوزه 
موسیقی، یکی از بحران های امروز موسیقی 
کشــور، فقدان نظارت کیفی بر آثار تولیدی 
است که موسیقی را تبدیل به تجارتی خاص 
برای عده ای محدود کرده است. موضوعی 
که بیانگر رها شــدگی فرهنگی هنری است 
و مخاطب را سحطی نگر پرورش می دهد. 

بــه گــزارش روزنامه »صبح امــروز« رضا 
نوازنده و پژوهشــگر موســیقی  مهــدوی 
ایرانی که طی ســال های اخیر در مجموعه 
و برنامه هــای متعدد رادیویــی و تلویزیونی 
و همچنین تالیف آثار پژوهشــی این حوزه 
حضور مســتمری داشــته در گفتگو با مهر 
ضمن اشاره به شرایط فعلی توجه مخاطبان 
و مدیریت موسیقی کشور به کمیت و کیفیت 
اجــرای زنده آثار موســیقایی کــه در حوزه 
موســیقی جدی قرار می گیرند، توضیح داد: 
با یــک خاطره آغاز کنــم؛ چندی پیش که 
یکی از مدیران محترم به واسطه یک برنامه 
تلویزیونــی مهمان برنامه ام بود ســئوالی را 
طرح کردم که چرا در شرایط فعلی فرهنگ 
و هنر کشــور تا این حد به حضور ستاره ها و 
به اصطلاح سلبریتی ها خارج از حد بها داده 
می شود!؟ پاســخ گفت: »مدیران بالادستی 
اصــرار دارند از وجودشــان به هر شــکل 
اســتفاده کنید و تاکید دارند این هنرمندان 
باعث می شوند که شــاهد حضور موثرتری 
از تماشاگران برای شــرکت در فعالیت های 
هنــری و البته توانمنــدی فعالیت های خود 
باشــیم.« البته بماند که بعد از ضبط برنامه 
ایشان خواستند در تدوین برای پخش نهایی 
این جمله را حذف کنیم که به احترامشــان 

حذف کردیم!
وقتی مدیر خلع سلاح می  شود

مهدوی افزود: همیــن موضوعی که به آن 
اشــاره داشــتم به خودی خود نشان دهنده 
رهاشــدگی فرهنگ و هنری اســت که از 
نیمه های دهه هفتــاد منجر به برخوردهای 
ســلیقه ای در این حوزه شده و شالوده کار از 
منطق و درایت عبور کرده و ســطحی نگری 
و مشــتری مداری جایگزین آن شده است! 
این در حالی اســت که چنین رویکردهایی 

حتی در دهه شــصت نیز وجود نداشت و اگر 
ســختگیری در حوزه ممیزی اتفاق می افتاد 
نکات عقیدتی و تاکیــد روی اصالت ها بود. 
طبیعتاً با تغییر اجتناب ناپذیر جریان حاکم بر 
نظام رسانه ای تمام دنیا و ظهور و بروز انواع 
و اقسام ابزارهای رسانه ای در فضای مجازی 
شرایط کمی فرق کرده و مسئولان فرهنگی 
هنری را با فرآیند جدیدی مواجه ساخته که 
نحوه مواجهه با آن دربرگیرنده نکات مهمی 
اســت. اگر بخواهیم این فرآیند را در حوزه 
موســیقی بررسی کنیم می بینیم، در دوره ای 
جریــان حاکم بر تولیــد، بازاریابی و فروش 
محصــولات موســیقایی در خیابان لاله زار 
تهــران متمرکز بود اما وقتی فضای مجازی 
گسترده تر شد، همین موسسات و شرکت ها 
از لاله زار به دیگر مراکز شهر و شمال شهر 
نقل مکان کردند و شــرایطی ایجاد شد که 
این موسسات تبدیل به مجموعه هایی شدند 
که مدیریت موســیقی بــدون دخالت آن ها 
دیگر نمی تواند تصمیم گیری مستقلی داشته 
باشد. ماجرا به قدری از حد مجاز مشاوره بالا 
رفت که مدیران موســیقی کشور عملًا خلع 
سلاح شــدند، در حالی که اگر آیین نامه در 
دفتر موســیقی پیرامون نحوه ارزیابی کیفی 
و نظارت محتوایی وجود می داشــت شــاهد 
اســتمرار این فرآیند غلط تا کنون نبودیم یا 

حداقل کمتر شاهد نابسامانی بودیم.
سیاست های مدیریتی متمرکز بر 

پولسازی
این نوازنده ســنتور و ناشــر موسیقی بیان 
کرد: متاسفانه طی سال ها همچنان شورای 
پژوهشــی توانمندی در کنار دیگر شــوراها 
وجود ندارد. شــرایطی که منجر به استمرار 
ســلیقه های مدیریتی شد و با تغییر دولت ها 
دائــم به هم ریختــن فضــا را در پی دارد. 
متاســفانه اصل فرهنگ سلیقه دامنگیر شده 
و می توان گفت اغلــب مدیرانی که در این 
چارچوب قرار گرفتند چون می دانســتند در 
دوره کوتاهی مدیریت فرهنگی یا موسیقایی 
بنابراین سیاســت های  را تجربــه می کنند 
مدیریتــی را به سمت وســویی می برند که 
عمدتاً متمرکز بر پولســازی است. پولسازی 

کــه طبیعتاً در فرآیند تولید آثار موســیقایی 
پــاپ و تجاری متمرکز اســت که می تواند 
برای دولت ها در قالب عنوان »سایر منابع« 
درآمدزایی داشته باشد. اتفاقاً در این شرایط 
اســت که شــاید برخی از نهادهای نظارتی 
و حاکمیتی به دلیــل همین ماجرای تزریق 
پول تصور کنند در این حوزه اتفاقات خوبی 
می افتد. سال هاست مدیران بالادستی با یک 
چرتکه انداختن ســاده می پرســند این تالار 
اجرای کنســرت در ســال چقدر درآمد دارد 
و در هر پاســخی که می گیرند لبخندی زده 
و با تمســخر می گویند از فرایند خلق اثر تا 
همه تولید و نهایتاً اجرا عدد ناچیزی است و 
باید به فکر درآمد ســازی بیشتر و اصطلاحاً 

اقتصاد هنر باشید …!؟
موسیقی تجاری 99درصد ؛ موسیقی 

جدی 1درصد
مهــدوی تصریح کرد: اعتقــاد دارم بحرانی 
که امــروز در حوزه موســیقی جدی وجود 
دارد، فقــدان نظارت کیفی اســت که باعث 
شــده در یــک فرآیند معکوس موســیقی 
تجــاری ۹۹ درصد از تولیدات و موســیقی 
جــدی 1 درصد از جریان کلی موســیقی را 
تشــکیل بدهد. شــرایطی که در بسیاری از 
کشــورهای صاحب موســیقی برعکس آن 
فرآیندی اســت که به آن اشاره کردم. این 
موضوع بســیار خطرناکی اســت که امروزه 
تحصیلکرده ها و دغدغه مندان موسیقی کنار 
گذاشته شده اند و تبدیل به اقلیت های جامعه 
موســیقی… آنچنان که در همین چارچوب 
برخی ها با کمترین دانش موســیقایی جذب 
شرکت ها و موسساتی شدند که حتی جدول 
جشنواره های رسمی کشور را دراختیار دارند 

و پُر می کنند.
این پژوهشگر موســیقی در بخش دیگری 
از صحبت های خود گفت: تجربه دو ســال 
گذشــته حضــور در کرونا نشــان داده که 
کنســرت های آنلایــن و موارد مشــابهش 
آن طور کــه باید مورد اســتقبال مخاطبان 
قرار نگرفته اســت، بنابرایــن اگر بخواهیم 
مبنای برگــزاری کنســرت ها در ژانرهایی 
غیر از موســیقی پــاپ را در این چارچوب 

قرار دهیم، قطعاً نگاه درســتی نیســت چرا 
که نمی تواند معیار درســت و مناسبی برای 
ارزیابی این گونه های موســیقایی در شرایط 
فعلی باشــد. اگر بدانیم که ریشه ها واصالت 
ها و باورها می تواند زیربنای مناســبی برای 
تولید موسیقی های تجاری باشد آن گاه شاید 
بتوان به ارتقا کیفی آثار موسیقایی نیز امیدوار 
بود. اما گویی اصل ماجرا به شــکل دیگری 
اســت، و برخی از مدیران بخش خصوصی 
هســتند که تبدیل به بازوهای پشت صحنه 
مدیران شده اند. تهیه کنندگانی که ساده ترین 
گزینه ها را در شعر و ترانه و موسیقی انتخاب 
می کنند و به سراغ حمایت از موسیقی تفننی 
می روند که به اعتقاد من تماشاگرانش کمتر 
مخاطبــان واقعــی موســیقی اند، چون این 
تماشــاگران به غیر از موارد استثنائی اغلب 
دنبال تفریح هســتند که اگر بلیت هواپیما را 
هم چند برابر کنند حاضرند برای تفرّج خود 
پول های زیادی را پرداخت کنند و ککشــان 

هم نگزد.
جریان اصلی موسیقی کشور در دامن 

سرمایه داران
مهدوی با اشاره به برگزاری بسیار بی کیفیت 
اغلب کنســرت های موسیقی پاپ کشورمان 
تصریح کرد: متاســفانه به واسطه بی تدبیری 
برخی از مدیــران فرهنگــی جریان اصلی 
موسیقی کشور در دامن سرمایه دارانی افتاده 
کــه به راحتی مبلغ گزافی را صرف هزینه ها 
و پیش اجاره های بالای سالن های کنسرت 
می کننــد و اجراهایی را هم به مخاطب ارائه 
می دهند که حتــی در قالب تجاری خود نیز 
گویا  نیســت.  کیفیت های لازم  دربرگیرنده 
همدســتی برخی سالن داران با شرکت ها هر 
روز تنیده تر و قوی تر می شــود و موسیقی را 
بیش از پیش یک هنــر لوکس تفننی نگاه 
می کنند. چارچوبی که موجب شــده بسیاری 
از هنرمندان تلاشــگر و اندیشمند موسیقی 
در کنــج انزوا بــرای اندیشــه های به حق 
خود موســیقی تولید کنند. موسیقی هایی که 
بــه دلیل حاکمیت مطلق موســیقی تجاری 
در ایــران شــرایط مالی محکمــی غیر از 
حمایت های دولتی برای برگزاری کنسرت ها 

ندارند. گویی همین موسیقی پاپ نه به معنی 
مردم وار یا موسیقی تجاری در ایران تبدیل 
به موســیقی های تجملی شــده اند که فقط 
پولدارها و یک طبق خاص اجازه استفاده از 
این کنســرت ها را داشته و سایر اقشار اجازه 
اســتفاده از این برنامه ها را ندارند. این نگاه 
کاملًا مغایر با اســاس و شــعارهای انقلاب 

اسلامی است.
متولیان امر برایشان مهم نیست

این کارشــناس و مدرس دانشگاه کشورمان 
گفت: متاســفانه بخش اعظمــی از جامعه 
هنری کشــور و حتی مخاطبان موســیقی 
کنار گذاشــته شــده اند و ایــن روند نگران 
کننده ای اســت که بیم آن می رود به زودی 
خیلی از مردم حتی مولانا، حافظ، ســعدی و 
فردوسی و دیگر شــاعران را فراموش کنند. 
حتی نگران فراموشــی افشین یداللهی ها و 
قیصر امین پورها و شــعرای معاصر هستم. 
نگران فراموشی نسلی هستم که برای زنده 
نگه داشــتن موسیقی درســت از جان مایه 
گذاشتند، اما امروز برخی از افرادی جانشین 
آثارشان شده اند که بی هیچ ملاحظه کرامت 
حقیقی موسیقی ایران را خدشه دار کرده اند. 
بدون تردید کسی منکر ارائه درست و اصولی 
موسیقی پاپ و موسیقی سرگرم کننده نیست 
اما نه اینکه این موســیقی تبدیل به جریان 
قالب موسیقی کشورمان شده باشد. جریانی 
که واقعاً سطح موسیقی ایران را پایین آورده 
و لازم اســت وزارت ارشــاد و صداوسیما و 
دیگــر نهادهای مرتبط بــرای جلوگیری از 
یک بحران جدی در حوزه موسیقی اقدامات 
مهمی را انجام دهد تا شــرایط برای اجرای 
دیگر آثار موســیقایی نیز فراهم شــود. به 
راســتی چرا فرهنگســراها که جای امن و 
مطمینی برای اهالی موســیقی در ســطوح 
مختلف بود چند سالی با تغییر مدیریت های 
زیاد سالن هایش پُر از خالی است!؟ به اعتقاد 
من به نظر می رســد متولیان امر برایشــان 
مهم نیست هنر و موسیقی ناب و پاکیزه در 
اولویت است و نباید همچون زبان پارسی که 
همه جوره کمتــر توجهی و تهاجم داخلی و 

خارجی می شود رهایش کرد.
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استاندار خراسان رضوی: 

اسکان اضطراری شهرداری در ایام نوروز 
قابل تقدیر بود

اســتاندار خراســان رضــوی گفــت: اقدامات 
شهرداری مشهد در ایام نوروز و در زمان برودت 
هوا به منظور اســکان اضطــراری زائران قابل 

تحسین بود.
به گزارش صبــح امروز، یعقوبعلــی نظری در 
مراسم تقدیر از دست اندرکاران استقبال از بهار 
1۴01 مشــهد اظهارداشت: افتخار مشترکی که 

نصیب همه ما شــده این اســت که به زائرین و مجاورین خدمت کنیم به ویژه به افرادی که 
از راه دور مشــرف می شــوند زیرا خیلی ها آرزو دارند این ســعادت نصیبشان شود و حال که 
برای ما این توفیق خدمت ایجاد شــده باید سپاســگزار باشیم و تلاش کنیم به نحو احسنت 

خدمت کنیم.
وی ادامه داد: از مجموعه شهرداری و کارکنان آن که با علاقه مندی در صحنه حضور داشتند 
و در ســاعات مختلف شــبانه روز تلاش کردند خدمتگزار شــهروندان و زائران باشند تشکر 
می کنم، از پیشــگاه مقدس امام رضا علیه السلام به خاطر کمی ها و کاستی ها طلب بخشش 
می کنم زیرا ممکن اســت جایی به ذهنمان نرسیده یا در توانمان نبوده و نتوانسته ایم وظیفه 

خودمان را درست انجام دهیم.
استاندار خراسان رضوی افزود: بیش ازهشت میلیون و 500 هزار نفر از دهم اسفند به مشهد 
مشرف شــده اند؛ از سویی دیگر وقفه دو ســاله در برخی از موارد چالش هایی ایجاد کرد اما 

تلاش کردیم این مشکلات به حداقل کاهش پیدا کند .
نظری بیان کرد: شهرداری مشهد در زمان برودت هوا گروه هایی را برای راهنمایی زائران به 

محل های اسکان اضطراری در نظر گرفته بود که این اقدام قابل تقدیر است.
برای معرفی شهر مشهد باید هزینه کنیم

حســن موحدیان، رئیس شورای اسلامی شهر مشهد ضمن اشاره به اقدامات استقبال از بهار 
1۴01، گفت: برای معرفی شهر مشهد باید هزینه کنیم.

وی افزود: از استاندار خراسان رضوی و معاونین ایشان که روز بعد از سال تحویل از المان ها و 
فعالیت های شهرداری مشهد بازدید کرده اند، سپاسگزار هستم این بازدیدها نشان دهنده همت 

و توجه ویژه استاندار به این موارد است.
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد بیان کرد: دست یکایک پاکبانان و دوستان فضای سبز را 
می بوسم که شبانه روز در هوای سرد تلاش جانانه ای داشته اند، این افراد با تلاش خود افکار 

ما را به منصه ظهور رسانده اند که این مسئله بسیار مهم است.

  محدوده اکتشافی سرب آلبلاغ به تعاونی 
عمران اسفراین واگذار شود

وزارت صنعت، معدن و تجارت پیشنهاد داد تا مجوز واگذاری محدوده اکتشافی سرب و روی 
آلبلاغ به تعاونی شــرکت توسعه و عمران شهرستان اسفراین برای انجام عملیات پیمانکاری 

صادر شود.
به گزارش حوزه دولت ایرنا، با توجه به تکمیل مطالعات فاز نخســت محدوده اکتشافی سرب 
و روی آلبلاغ و تأکید بر لزوم صدور هرچه ســریع تر گواهی کشف از سوی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان و همچنین با توجه به تشــکیل شــرکت تعاونی متشکل از اکثریت 
مردم منطقه به نام شــرکت توسعه و عمران شهرستان اســفراین به منظور توانمندسازی و 
مشارکت جوامع محلی، استفاده از ظرفیت ها و فرصت های محلی موجود، محدودیت زدایی، 
اشتغال زایی پایدار و به حداقل رساندن تعارضات و آسیب های اجتماعی، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خواســتار صدور مجوز واگذاری محدوده اکتشــافی سرب و روی آلبلاغ به تعاونی 
شرکت توسعه و عمران شهرستان اسفراین برای انجام عملیات پیمانکاری متناسب توانمندی 

و ظرفیت های مالی و اجرایی شرکت مذکور در این محدوده شده است.
این پیشــنهاد به استناد تبصره ماده )5( قانون تأســیس شرکت های تعاونی توسعه و عمران 
طی تفاهم نامه فی مابین سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( با 

شرکت توسعه و عمران شهرستان اسفراین انجام شده است.
براســاس این گزارش، پیشنهاد اشاره شده در حال حاضر در کمیسیون اقتصاد دولت، مراحل 

بررسی کارشناسی را طی می کند.

  آلودگی هوای مشهد ۹ روزه شد
سرپرســت اداره کل حفاظــت محیط 
زیست خراســان رضوی گفت: در پی 
افزایش حجــم آلاینده هــا در هوای 
این  کیفیت هوای  تنفســی مشــهد، 
کلانشهر در روز سه شنبه ۲3 فروردین، 
بــرای نهمین روز پیاپــی در وضعیت 
هشدار قرار دارد که البته شدت آلودگی 

نسبت به روزهای گذشته کمتر است.
مهــدی اله پور روز سه شــنبه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنــا افزود: میانگین 
شــاخص کیفیت هوای مشــهد 11۷ 

ای.کیو.آی و نشانگر وضعیت هشدار و ناسالم است.
وی ادامه داد: هم اکنون کیفیت هوا در منطقه شــهید مفتح، صدف و ماشین ابزار در شرایط 
سالم اســت و سایر ۲0 منطقه دارای ایستگاه ســنجش کیفیت هوای این شهر در وضعیت 

هشدار و آلوده برای افراد حساس قرار دارد.
اله پور افزود: شایسته است شــهروندان مشهدی با کاهش رفت و آمدهای غیرضرور، نقش 

موثر خود را در بهبود کیفیت هوای این شهر ایفا کنند.
قرار داشــتن شاخص کلی کیفیت هوا تا 50 ای.کیو.آی به معنای وضعیت پاک و بین 51 تا 

100 ای.کیو.آی نشانگر وضعیت سالم است.
همچنین قرار گرفتن شــاخص کلی کیفیت هوا بین اعداد 101 تا 150 ای.کیو.آی به معنای 
آلودگی هوا برای افراد حســاس و کودکان و بین اعداد 151 تــا ۲00 ای.کیو.آی به معنای 

آلودگی هوا برای همه سنین محسوب می شود.
قرار داشــتن شاخص کلی کیفیت هوا بین اعداد ۲01 تا 300 ای.کیو.آی نیز نشانگر وضعیت 

اضطراری و بالاتر از عدد 300 هم نمایانگر وضعیت بحرانی آلودگی هواست.
روزانه افزون بر یک میلیون دســتگاه خودرو در کلانشــهر 3.5 میلیون نفری مشهد رفت و 

آمد می کنند.
تداوم ماندگاری هوای آلوده در کلانشــهر مشهد موجب تعطیلی مدارس طی روزهای ۲0 تا 

۲۲ فروردین ماه شد.
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گام های دولت در توسعه دانش بنیان های خراسان شمالی
شرکت های دانش بنیان به جهت ارزش افزوده بالا نقش 
ویژه ای در توســعه ایفا می کنند و این اهمیت در بخش 
کشاورزی خراسان شمالی بیشتر مشهود است که دولت 
ســعی دارد در این راستا گام های استواری برای برطرف 
کردن مشکلات شــرکت های خلاق در حوزه کشاورزی 

بردارد.
به گزارش ایرنا، اقتصاد و رونق تولید دغدغه رهبر معظم 
انقلاب اســت و در ســال های اخیر نامگذاری سال با 
موضوع اقتصاد و تولید گره خورده اســت؛ ایشــان سال 
1۴01 بدرســتی بیان کردند که تولید باید بر مبنای علم 
باشد و در این زمینه تحقق اهداف از مسیر شرکت های 

دانش بنیان می گذرد.
تلاش های بســیاری در این سال ها برای معرفی شرکت 
های دانش بنیان و بستر ســازی برای فعالیت آن ها در 

عرصه اقتصاد خراسان شمالی انجام شده است.
این استان با داشتن پیشینه ای غنی، سرمایه های انسانی 
و مــادی و زمینی فراوان در حدود دو دهه اســت که با 
33 دانشگاه دولتی و غیردولتی، موسسه و مرکز آموزش 
عالی در جهت تولیدات علمی گام های بزرگی برداشــته 
اســت و چهار مرکز رشد، 130 شرکت فناور، 31 شرکت 
دانش بنیان و ۲3 صنعت خلاق زیر پوشش پارک علم و 
فناوری خراســان شمالی فعالیت می کنند اما؛ این مراکز 

دارای مشکلاتی نیز هستند.
تعدادی از شرکت های دانش بنیان خراسان شمالی برای 
نخســتین بار بازار بین المللی را تجربه کردند و صادراتی 
شــدند و برخی شــرکت هایی که صادراتــی بودند نیز 

توانستند صادرات خود را افزایش دهند.
پارک علم و فناوری خراسان شــمالی تاکنون به خوبی 
توانســته با بکارگیری از ظرفیت علمی و نخبه اســتان 
در اســتای توسعه هرچه بیشتر گام بردارد؛ بنابراین شعار 
ســال فرصت دیگری در اختیار پارک علم و فناوری قرار 
می دهد تا با عزمی راســخ در راستای تحقق هرچه بهتر 

این موضوع گام بردارد.
نامگذاری ســال 1۴01 به عنوان »تولیــد؛ دانش بنیان، 
اشتغال آفرین« بهانه دست داد تا دوباره سراغ مسوولان 
خراسان شمالی رفته و نظرشان را در خصوص تبدیل این 

شعار به اجرا و عمل بدانیم:
اختصــاص 80 میلیارد تومان؛ محرکی برای دانش بنیان 

ها
سفر سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهور 
در چهاردهم اســفندماه سال گذشــته پنجره ای نو را در 
جهت روشنایی شــرکت های دانش بنیان استان ایجاد 
کرد و در این راســتا 80 میلیارد تومان به شــرکت های 
دانش بنیان خراسان شــمالی اختصاص یافت که رقمی 
قابل ملاحظه برای پویایی و حمایت از این شرکت های 

نوآور است.
معــاون علمی و فناوری رییس جمهور در ســفر یکروزه 
خود به خراســان شــمالی از نمایشگاه محصولات مرکز 
نوآوری دانشگاه بجنورد و نمایشگاه دستاوردهای شرکت 
های دانش بنیان و چند شــرکت دانش بنیان این پارک 

بازدید و پردیس پارک علم و فناوری را افتتاح کرد.
سورنا ستاری در این سفر تاکید کرد که خراسان شمالی 
استانی با زیرســاخت های جوان در حال رشد و سرعت 

توسعه استان در این حوزه مطلوب است.
وی خاطرنشــان کرد: جهت گیری این اســتان و موتور 
محرک آن بر اساس توســعه نیروی انسانی است و باید 
کشــاورزی و معادن و دامداری استان را به واسطه این 

نیروها توانمند کرد.
معــاون علمی و فناوری رییس جمهــور با بیان این که 
توسعه زیرســاخت هایی مانند دانشگاه ها و شرکت های 
دانش بنیــان نیز قابل تامل اســت افــزود: هم اکنون 
فرهنگی در اســتان و کشور شــکل گرفته است که این 
دانشگاه ها هســتند که باید مشکلات مردم را حل کنند 
و دانشگاه ها نیز در این زمینه فعالیت های خوبی دارند.

ســتاری افزود: خراسان شمالی نیروی انسانی فوق العاده 
ای دارد و این نیروها باید اســتان را به ســمت توســعه 
هدایت کنند که این توسعه با کمک پارک علم و فناروی 

و مراکز رشد و فناوری راحت امکانپذیر است.
وی در ارتباط با حمایت های صورت گرفته از شــرکت 
های دانــش بنیان نیز بیان کرد: موضــوع مهم در این 
خصوص، زیســت بــوم کارآفرینی اســت کــه باید در 
این اســتان توســعه یابد و زمانیکه این امر محقق شد 
کارآفرینان می توانند به منابع مالی نیز دسترسی مناسبی 

داشته باشند.
معاون علمی و فناوری رییس جمهور به صندوق پژوهش 
فناوری اســتان نیز اشــاره کرد و گفت: این صندوق در 
خراســان شمالی نوپا اســت ولی طی یکی دو سال اخیر 
رشد خیلی خوبی داشته است و برای تامین مالی بانک ها 
نیز تسهیلات به شرکت های دانش بنیان  ارائه می دهند 

که می توان از آن نیز استفاده کرد.
وی بــا بیان این کــه صرف دانش بنیانــی بودن مجوز 
برای کسب و کار نیست افزود: دانش بنیانی در واقع اکو 
سیستم جدیدی است که شــرکتهایی که تحت پوشش 
این اکوسیســتم قرار می گیرند مــی توانند از 1۴0 نوع 

خدمت که به آن ها ارائه می دهیم استفاده کنند.
کشاورزی؛ بطن نوآوری خراسان شمالی

سهم بخش کشــاورزی خراسان شــمالی 1.1 درصد از 
تولیدناخالص بخش کشاورزی کشور است که مهمترین 
بخش تولیدی اســتان را تشــکیل می دهــد و اقتصاد 
روستانشــین این خطه بر محوریت کشاورزی قرار دارد 
و اگر قرار اســت به واسطه شــرکت های دانش بنیان 
محرکی در اقتصاد این استان ایجاد کرد باید جرقه آن را 

در بخش کشاورزی زد.
سطح اراضی کشــاورزی و بایر خراســان شمالی ۴00 
هزار هکتار اســت، کل اراضی اســتان ۲ میلیون و 800 
هزار هکتار اســت که اکنون 13 درصد از این ســطح به 
بخش کشــاورزی اختصاص دارد و 8۷ درصد نیز اراضی 

غیرکشاورزی است.
رییس دانشــگاه پیام نور خراسان شــمالی نیز بر تقویت 
ظرفیت های دانش بنیان در بخش کشــاورزی خراســان 

شــمالی تاکید کرد و اظهار داشــت: اقتصاد اســتان بر 
مبنای کشــاورزی بنا نهاده شده است و برای رونق تولید 
و اشــتغال باید از ظرفیت دانــش بنیان ها در این بخش 

استفاده شود.
نورالله فیضی ادامه داد: اســتان خراســان شمالی از بنیه 
صنعتی، کشاورزی، گردشگری و خدمات برخوردار است 
که هنوز زیرســاخت های خوبی برای آن ها فراهم نشده 
و باید روی این مــوارد تمرکز کرد تا ظرفیت های بالقوه 

بیش از گذشته اجرایی شوند.
وی تصریح کرد: اقتصــاد مبتنی بر دانش بنیان از حلقه 
های مفقوده در کشــور ما محسوب می شود و ضرورت 

دارد تا در این بخش سرمایه گذاری بیشتری شود.
رییس دانشــگاه پیام نور خراسان شــمالی افزود: سابقه 
نشان داده که در هر بخشی با اراده و اطمینان لازم ورود 
کرده ایم، بســیاری از مشکلات را برطرف کردیم و این 
موضوع در رفع مشــکلات منابع انســانی دانشگاه ها به 
خوبی مشهود است زیرا با جذب نیروی انسانی متخصص 
و خــلاق در بخش های مختلف دانشــگاهی به جایگاه 

مناسب علمی دست یافته ایم.
وی دانشــگاه ها را مرجع علمی بسیاری از شرکت های 
دانش بنیان دانست و ادامه داد: نسل دوم دانشگاه ها در 
کشــور پژوهش محور شده اند و از فاز آموزشی به سمت 
تولیــدات علمی تغییر جهت یافته انــد و این امر موجب 
شده تا بواسطه فعالیت شرکت های دانش بنیان بسیاری 

از جوانان ما صاحب شغل شوند.
این اســتاد دانشگاه اظهار داشــت: معافیت های مالیاتی 
کارفرمایی، تهیــه داده های اقتصاد محلی و به کارگیری 
علــم بازاریابی، حمایــت از کســب وکارهای کوچک و 
اســتارت آپ ها ، توسعه کسب وکارهای روستایی، اعطای 
تســهیلات هدفمند برای تقویت صنایع جذاب کشور و 
نظــارت دقیق بر فرآیند مصــرف آن از دیگر اقدام های 
مهمی اســت که در خصوص ایجاد اشتغال باید مد نظر 

قرار داد.
عضو هیات علمی دانشــگاه پیام نور خراســان شمالی 
یادآور شــد: بهره گیــری از خلاقیت و ظرفیت جوانان و 
دانشــجویان توسط شــرکت های دانش بنیان، راهکاری 
مهم در راستای تحقق شعار سال و رسیدن به اهداف آن 
است و باید همواره بیشتر از گذشته مورد توجه قرار گیرد.

تولیدات نوآور در اولویت
نماینده ولی فقیه در خراســان شــمالی نیز؛ تولید نوآور 
و خلاق را حلقه مفقوده اقتصاد اســتان دانست و گفت: 
زمانی که تولید خلاق داشته باشیم در بازار رقابتی امروز 
موفق تر عمل می کنیم و باید از تولید ســنتی به سمت 

تولید اشتغالزا و خلاق پیش رفت.
وی بیان کرد: مسوولان باید از شرکت های دانش بنیان 
حمایت داشته باشــند و در این شرکت ها علاوه بر رشد 
کمی باید به کیفیت هم توجه شود تا در خارج کشور هم 

بازار داشته باشد.
حجت الاســلام رضا نوری با بیان اینکه شــرکت های 
دانــش بنیان بایــد به معنــای واقعی نوآور باشــند نه 

مونتاژکننده گفت: اگر قرار اســت قطعات وارد شــود باز 
هم متاثر از تحریم، کمر این شــرکت می شــکند، باید 
در توسعه شــرکت های دانش بنیان، نیازها و اولویت ها 
کشور مد نظر باشــد، نیاز استان هم دیده شود، خراسان 
شمالی استان کشــاورزی است و نیاز اولویت دار استان، 

آب و انرژی است.
وی تصریح کرد: شرکت های دانش بنیان باید در حوزه 
توسعه آبیاری نوین کشــاورزی و نیز موضوع جایگزین 
کردن انرژی در حوزه برق  ورود داشته باشند تا با افزایش 
میزان مصرف گاز، واحدهای تولیدی بزرگ مثل سیمان 

به تعطیلی کشیده نشود.
تلاش برای رفع مشکلات دانش بنیان ها

خراسان شــمالی دارای 33 دانشگاه دولتی و غیردولتی، 
موسســه و مرکز آموزش عالی است و ۲۹ هزار دانشجو 
در این دانشــگاه ها تحصیل می کنند و چهار مرکز رشد، 
130 شــرکت فناور، 31شرکت دانش بنیان و ۲3 صنعت 
خلاق زیر پوشــش پارک علم و فناوری خراسان شمالی 
فعالیت می کنند که این مراکز دارای مشــکلاتی هستند 

که باید در ابتدای امر این مشکلات برطرف شود.
اســتاندار خراسان شــمالی در ادامه بر آمادگی دولت در 
حمایت از ایــن مراکز دانش بنیان تاکیــد کرد و گفت: 
دســتگاه های دولتی بــرای کمک به برطــرف کردن 
مشکلات شرکت های دانش بنیان آماده باشند و برای هر 

کمکی به شرکت های دانش بنیان آمادگی کامل داریم.
محمد رضا حســین نژاد ادامه داد: مشکلات و موانعی 
برای تبدیل شدن ایده نخبگان به تولید در شرکت های 
دانــش بنیان وجــود دارد کــه باید عــزم دولتی این 
مشــکلات را برطرف کند و دولت در کنار شرکت های 
دانش بنیان اســت و برای رفع موانع این شــرکت ها 

آمادگی کامل دارد.
وی تولیــد متکی بر دانش را یکــی از نیازهای ضروری 
کشور دانست و اضافه کرد: باید تولیدات دانش بنیان نیز 
مبتنی بر نیازهای کشور و مناطق مختلف باشد و احصای 
نیازهای مورد نیاز اســتان و کشور از اولویت های پارک 

های علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان است.
حسین نژاد افزود: دولت نیز حمایت های لازم برای کمک 
به رفع موانع بر ســر راه رشد و توسعه شرکت های دانش 
بنیان را خواهد داشت و ارتباط تنگاتنگ صنعت، دانشگاه 
و شــرکت های دانش بنیان از وظایف مهم دستگاه های 

متولی است.
وی تصریــح کرد: بایــد تولیدات دانــش بنیان با هدف 
رفع همه نیازهای کشــور و در دســترس قــرار گرفتن 
نیازمندی های مردم باشد و تولید دانش بنیان با محوریت 

افزایش تولید داخلی و اشتغال زایی مورد توجه است.
خراسان شــمالی دارای 33 دانشگاه دولتی و غیردولتی، 
موسسه و مرکز آموزش عالی است و ۲۹ هزار دانشجو در 

این دانشگاه ها تحصیل می کنند. 
چهار مرکز رشــد، 130 شــرکت فناور، 31شرکت دانش 
بنیان و ۲3 صنعت خلاق زیر پوشش پارک علم و فناوری 

خراسان شمالی فعالیت می کنند.

بحران بی آبی بر مشهد مسلط شده است

تیراندازی پلیس در جاده طرقبه- مشهد برای توقیف راننده پرخطر 

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مشهد گفت: ذخایر سد 
دوستی نسبت به سال گذشته کاهش 3۶ درصدی، سد طرق 
کاهش ۴3 درصدی، ســد ارداک کاهش ۴۷ درصدی و سد 
کارده کاهــش ۴۶ درصدی داشــته و در مجموع منابع آبی 
سدهای تأمین کننده آب مشهد ۴0 درصد کاهش پیدا کرده 

است.
حسین اسماعیلیان اظهار کرد: سال 13۹۹ حجم کل مصارف 
آبی مشــهد ۲۴3 میلیون متر مکعب بود که این مصارف در 
ســال 1۴00 به ۲۶0 میلیون متر مکعب رســید و پیش بینی 
می شــود در ســال آبی جاری میزان مصارف حدود هشت 
درصد افزایش داشته باشــد. در واقع علاوه بر اینکه بحران 
بی آبی بر مشــهد مسلط شده، مصارف نیز افزایش داشته که 

گاهی دلیل آن را باید در گرمتر شدن هوا جست وجو کرد.
وی افزود: سال گذشته به رغم اینکه کم باران ترین سال آبی 

را پشت سر گذاشــتیم، تقریبا 3۶ درصد مصارف آبی مشهد 
را از سدها و ۶۴ درصد دیگر را از منابع زیرزمینی استحصال 
کردیم اما امســال به دلیل کاهش شــدید ذخایر سدها این 
نســبت به ۷0 درصد آب های زیرزمینی و 30 درصد از سدها 

خواهد رسید.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مشهد با اشاره به کمبود 
جــدی آب در اوج مصرف و تابســتان پیش رو در مشــهد 
تصریح کرد: حجم مصارف و آب مورد نیاز کلان شهر مشهد 
13 هزار لیتر بر ثانیه است ولی کل ظرفیت آبی یا آب موجود 
مشــهد از منابع مختلف کمتر از 10 هزار لیتر اســت و برای 
پشت ســر گذاشتن اوج مصرف آب در شهر مشهد با کمبود 

۲500 لیتر در ثانیه آب رو به رو هستیم.
اســماعیلیان ادامه داد: با یک برآورد ســاده باید اعلام کرد 
مصرف روزانه آب مشــهد در دوره اوج مصرف بیش از یک 
میلیون و 1۲3 هزار متر مکعب در روز اســت که هم اکنون 
حدود ۹00 هزار متر مکعب آن قابل تأمین اســت و شــهر 
مشــهد با ۲۲3 هزار متــر مکعب کســری آب در روز طی 

روزهای پیش رو مواجه خواهد شد.

وی با بیان اینکه علی رغم شــرایط ســخت آبی جیره بندی 
خط قرمز مدیریت آب مشــهد است، تصریح کرد: سه برنامه 
اساســی برای تأمین آب مشــهد در روزهــای اوج مصرف 
طراحی شده که جابه جایی و تجهیز چاه ها، اتصال و استفاده 
از چاه های سایر دســتگاه ها به تعداد ۶۹ حلقه چاه و اجرای 
طرح نبی اکرم)ص( در ماه های آینده از جمله برنامه های در 

دست اقدام این شرکت است.
اســماعیلیان با نگاهی امیدوارانه به مدیریت آب سد دوستی 
و همکاری ترکمنســتان در مصارف و حقابه آن خاطرنشان 
کرد: طی ماه های گذشــته میزان برداشت آب از سد دوستی 
برای تأمین آب مشهد به 1.5 متر مکعب بر ثانیه رسیده بود 
و این میزان هم اکنون ۲ متر مکعب است و اگر بخواهیم اوج 
مصرف آب مشــهد در تابستان امسال را پشت سر بگذاریم، 

باید این میزان برداشت به پنج متر مکعب بر ثانیه برسد.

فرمانده انتظامی شهرستان بینالود گفت: پلیس برای توقیف راننده خطرساز 
در جاده طرقبه- مشهد به دلیل مقاومت راننده اقدام به تیراندازی کرد.

ســرهنگ بهنام اویســی روز گذشــته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در 
خصوص انتشار فیلمی از درگیری پلیس و یک شهروند در فضای مجازی 
افزود: عوامل گشت نامحسوس پلیس راهور در مواجهه با راننده خودروی 

سواری که از حالت عادی خارج شده بود، اقدام به توقیف خودرو کردند.
وی اضافه کرد: راننده این خودرو که در محور طرقبه -  مشــهد ســرعت 
غیر مجاز  پر خطر داشــت، در مقابل پلیس مقاومت می کرد، لذا پلیس با 

استفاده از قانون بکارگیری سلاح اقدام به تیراندازی کرد.
ســرهنگ اویسی افزود:  این فرد دســتگیر و برای سیر مراحل قانونی به 

مراجع قضایی معرفی شده است.
 فیلم درگیری این فرد با پلیس در فضای مجازی در حال انتشار است.

در ایــن فیلــم مــرد متخلف بــدون توجــه بــه هشــدارهای پلیس 
انتظامــی شهرســتان بینالــود بــا توهین های پــی در پی بــه مامور 
 قانــون به ســمت او حملــه ور شــده  که با شــلیک پلیــس متوقف

 می شود.
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 مصاف دختر ان والیبالیست در یک چهارم 
جام »کورکناکیا« ایتالیا

تیم ملــی والیبال دختران جوان کشــورمان در جام کورکناکیا ایتالیــا نماینده میزبان را 
شکست داد.

 به گزارش خبرگزاری فارس، تیم هــای ملی والیبال نوجوانان و جوانان دختر و نوجوانان 
پســر ایران در بزرگترین اعزام تدارکاتی تاریخ والیبال ایران به جام کورکناکیا ایتالیا اعزام 

شدند.
این مســابقات از روز شنبه ۲۷ فروردین در شهر پوردنونه ایتالیا آغاز شده است و تیم ملی 
والیبــال جوانان دختر ایران امروز در ســومین و آخرین دیدار خــود در مرحله گروهی به 

مصاف دوموویپ پورشیا از ایتالیا رفت.
ملی پوشان جوان ایران سه بر صفر و با امتیازهای ۲5 بر ۷، ۲5 بر ۲0 و ۲5 بر 1۹ نماینده 
ایتالیا را شکســت دادند و با یک برد و دو شکســت در رتبه سوم جدول گروه چهارم قرار 
گرفتنــد. دیدارهای مرحله گروهی جام کورناکیا به پایان رســید و تیم ملی جوانان دختر 
ایران عصر امروز در مرحله یک چهارم نهایی به میدان می رود. مرحله نیمه نهایی و نهایی 

جام کروناکیا ایتالیا نیز فردا )دوشنبه ۲۹ فروردین( برگزار می شود.

  شرط بازی ایران با کانادا و نیوزیلند
تیــم ملی فوتبال ایران برای برگزاری بازی دوســتانه با حریفانی از آمریکای شــمالی و 

اقیانوسیه ۲ شرط پیش رو دارد.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، تیم ملی فوتبال ایران در مســیر آماده ســازی خود برای 
حضور در جام جهانی ۲0۲۲ قطر قرار است در ماه های ژوئن و سپتامبر)خرداد و شهریور( 

دیدارهای دوستانه ای را برگزار کند.
ظاهراً یکی از این بازی ها که تا حد زیادی قطعی شده است دیدار با نیوزیلند در قطر است. 
این تیم اهل اقیانوســیه باید ۲۴ خرداد در دیدار پلی آف جام جهانی به مصاف کاستاریکا 
بود و به همین دلیل درصدد برگزاری یک بازی دوستانه قبل از این بازی مهم البته پشت 

درهای بسته است. 
نیوزیلنــد برای این مصاف تدارکاتی با فدراســیون فوتبال ایران به توافق قطعی رســیده  

است.
از طرفی مســئولان فدراســیون کانادا هم برای آماده سازی این تیم که پس از 3۶ سال 
موفق به صعود در جام جهانی هســتند مذاکراتی با فدراسیون فوتبال ایران انجام داده اند 
و البته شــرط آنها هم برای انجام این دیدار دوســتانه سفر شاگردان دراگان اسکوچیچ به 

کانادا است.
از طرفی با توجه به اینکه دیدار معوقه برزیل و آرژانتین قرار اســت در قطر برگزار شــود، 
مســئولان فدراسیون فوتبال با این کشــورها هم وارد مذاکره شده اند تا در همین کشور 
یک بازی دوستانه انجام بدهیم. طبق اعلام حسن کامرانی فر، دبیرکل فدراسیون برگزاری 
بــازی با یکی از این دو غول فوتبال آمریــکای جنوبی و جهان هم بین ۹0 تا ۹5 درصد 

قطعی شده است.

  توضیح باشگاه شباب الاهلی درباره 
آینده قائدی و شایعه جذب ترابی

یک مســئول باشــگاه شــباب الاهلی دبی درباره آینده مهاجم ملی پوش ایرانی با تیم 
توضیحاتی داد.

به گزارش خبرگزاری فارس، شــایعاتی از چند روز گذشته در فضای مجازی منتشر شده 
که باشــگاه شــباب الاهلی دبی به دنبال جذب مهدی ترابی بازیکن پرســپولیس است. 
همچنین گفته می شــود مهدی قائدی ستاره سابق اســتقلال در آستانه جدایی از شباب 

الاهلی قرار دارد.
در همین رابطه خبرنگار فارس برای پیگیری از این دو شــایعه در فضای مجازی به سراغ 
عبدالله مراد یکی از مسئولان باشگاه شباب الاهلی رفت تا درباره این شایعات جویا شد.

این مسئول باشگاه شــباب الاهلی در زمینه جذب ترابی، گفت: تا آنجایی که من اطلاع 
دارم باشگاه هیچ اقدامی برای جذب هافبک ملی پوش پرسپولیس انجام نداده است.

همچنین این مسئول باشــگاه شباب الاهلی درباره شایعات احتمال جدایی مهدی قائدی 
مهاجم ملی پوش کشــورمان از این تیم این طور پاســخ داد: من اطلاعی از این موضوع 
ندارم. قائدی با باشــگاه قرارداد بلندمدت دارد و هنوز تصمیمی در این زمینه گرفته نشده 

است.
مهدی قائدی و احمد نوراللهی دو بازیکن اســتقلال و پرســپولیس تابستان گذشته راهی 
شــباب الاهلی شــدند. قرارداد قائدی با تیم اماراتی 5 ساله است ولی قرارداد نوراللهی در 

تابستان آینده به پایان می رسد.

  شاگردان بنا از سه شنبه به میدان 
می روند

پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی آسیا از روز سه شنبه با حضور پنج فرنگی کار کشورمان 
آغاز خواهد شد که یکی از ملی پوشان، مدعی کسب دومین مدال طلای متوالی خود است.

به گزارش خبرنگار مهر، مســابقات کشــتی فرنگی قهرمانی آسیا طی روزهای 30 و 31 
فرودین ماه به میزبانی شــهر اولانباتور کشور مغولســتان برگزار می شود.این در حالیست 
که شــاگردان محمد بنا روز ۲۷ فروردین ماه راهی این کشور شدند تا در نخستین میدان 
بین المللی خود در ســال جدید حضور یابند.طبق برنامه مســابقات کشــتی فرنگی آسیا، 
نمایندگان کشــورمان فردا )دوشنبه( در تمامی اوزان در مراسم قرعه کشی حضور خواهند 
یافت تا رقبای خود را بشناسند و از روز سه شنبه در 5 وزن نخست به میدان بروند. بر این 
اساس ابتدا مدعیان اوزان 55، ۶3، ۷۷، 8۷ و 130 کیلوگرم صبح این روز به روی باسکول 

خواهند رفت و سپس از ساعاتی بعد به روی تشک خواهند رفت.
نمایندگان کشورمان در این اوزان علی نوربخش، ایمان محمدی، عارف حبیب الهی، ناصر 
علیزاده و امیر قاســمی منجزی هستند که در این جمع علیزاده در وزن 8۷ کیلوگرم سال 
گذشــته قهرمان آسیا شد و امســال برای تکرار قهرمانی دورخیز کرده است. پرونده پنج 
وزن نخســت، سه شنبه شب با برگزاری دیدار رده بندی و فینال بسته می شود و نوبت به 

مدعیان پنج وزن دوم می رسد که باید از روز چهارشنبه وارد میدان شوند.
بدین ترتیب مهدی محســن نژاد، شاهین بداغی، محمدرضا مختاری، رسول گرمسیری و 
مهدی بالی در اوزان ۶0، ۶۷، ۷۲، 8۲ و ۹۷ کیلوگرم به مصاف حریفان خود خواهند رفت 
کــه از این پنج ملی پوش نیز مهدی بالی در وزن ۹۷ کیلوگرم با توجه به کســب عنوان 

قهرمانی سال گذشته در آسیا به دنبال دومین طلای قاره کهن است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، کادر فنی تیم ملی بــه مدعیان اعزامی به رقابت های قهرمانی 
آســیا تاکید دارد، درخشش در این مسابقات می تواند همچنان آنها در چرخه انتخابی باقی 
خواهند بود تا شاید شــانس حضور در میادینی همچون بازی های کشورهای اسلامی در 

ترکیه، بازی های آسیایی در چین و مسابقات جهانی صربستان هم داشته باشند.

پیام نیازمند: این دردناک ترین شب زندگی ام بود
بعد از یک شکســت سنگین، دروازه بان جوان و خوش اخلاق 
فوتبال ایران چاره ای جز کنار آمدن با کابوس شبانه ورزشگاه 
دراگائو ندارد.به گزارش »ورزش ســه«، هــواداران فوتبال در 
ایران شــب گذشته احســاس دوگانه ای در قبال دیدار پورتو و 
پورتیموننزه در لیگ پرتغال داشتند؛ هر گلی که طارمی می زد 
شاید یک حس غرور و شادی بزرگ در خود داشت اما از سویی 
دیگر حضور نیازمند در دروازه حریف، غم بزرگتری هم در پی 

داشت.
بعد از مدت ها نیمکت نشینی، وقتی لاین آپ پورتیموننزه برابر 
پورتو اعلام شد و نام پیام نیازمند به عنوان دروازه بان این دیدار 

مشــخص شــد یک حس فوتبالی فوق العاده برای هواداران 
فوتبال در ایران شــکل گرفت. دروازه بان و مهاجم ملی پوش 
ایرانــی در پرتغال و در لیگ این کشــور روبروی یکدیگر قرار 
می گرفتند و این می توانســت اتفاق مهمی تلقی شود. این گلر 
ملی پوش اما در بازی شــب گذشــته توان مقابله با مهاجمان 
حریف را نداشت و در نهایت تسلیم هت تریک مهدی طارمی 
شد و شکســت هفت گله تیمش را پشت سر گذاشت. اتفاقی 
که از آن به عنوان یک شــب تلخ و دردنــاک یاد می کند. با 
او دقایقی کوتاه صحبــت کردیم اگرچه خودش تمایل زیادی 
به حرف زدن نداشــت.بعد از مدت ها توانستی به ترکیب اصلی 

تیمت راه پیدا کنی. این در ابتدا یک خبر خوشحال کننده برای 
فوتبالدوســتان ایرانی بود اما نتیجه پایانی آن چیزی نبود که 
انتظارش را می کشیدیم. در تمام این روزها و ماه ها با بالاترین 
انگیزه و توان فنی تلاش کردم تا به جایگاه ثابت برسم. شاید 
از بدشانســی من بود که این بازی را تجربه کنم. جای توجیه 
و بهانه ندارد، ما واقعا بد بودیم و نتیجه آن هم این شکســت 
سنگین بود. می توانم الان بگویم که ترکیب ما تغییرات زیادی 
داشت و هشــت بازیکن اصلی تیم از ترکیب خارج شده بودند 
که عمده آنها هم نفرات تدافعی تیم بودند. مســلما شما بدون 
مدافعان اصلی و خصوصا در پســت مدافع میانی نمی توانید به 

نتیجه دلخواه برســید.البته از قدرت پورتو هم نباید به سادگی 
گذشــت. آنها پیش از این بازی هم تقریبا میانگین ســه گل 
زده در هر بازی را ثبت کــرده بودند. پورتو قدرت اول فوتبال 
پرتغال محســوب می شود. بازیکنان شاخصی در همه پست ها 
دارند و البته همانطور که گفتم بدشانسی من بود که در بدترین 
موقعیت برابــر آنها قرار گرفتیم؛ غیبت مهره های اصلی تیم و 
برهم خوردن ساختار دفاعی، با بدترین شرایط مقابل آنها حاضر 
شدیم. مســلما مقابل بهترین تیم پرتغال و یکی از برترین ها 
در اروپا، بازی کردن بدون مدافع میانی اصلی ســخت است و 

نمی توان نتیجه ای بهتر از این برای آن پیش بینی کرد. 

اعلام موضع درباره صحبت های مجیدی و گل محمدی

 فغانی پاسخ داد: ماجرای استوری حمایتی از علی خسروی
مورد  در  جالبی  صحبت های  فغانی  علیرضا 
کرده  مطرح  خسروی  با  مجیدی  اخیر  اختلاف 
و در مورد اعتراض شدید گل محمدی به داوری 
دربی معتقد است فوتبال با ۷ نفر هم باید ادامه 

پیدا کند.
داور  فغانی  علیرضا  سه«،  »ورزش  گزارش  به 
رقابت های  در  حاضر  حال  در  که  المللی  بین 
جام باشگاه های آسیا در منطقه شرق سوت می 
زند، بعد از بیانیه ها و شکایت های متعدد مربیان 
دعوت  آرامش  به  را  همه  برعکس  و  داوری  از 
می کند و معتقد است که اختلاف باید در درون 
فشار هم  اهرم های  و  فوتبال حل شود  خانواده 
باید به عنوان کمیته انضباطی و فدراسیون قوی 

تر عمل کنند. 
چه  در  حاضر  حال  در  فغانی  *علیرضا 

رقابتی داوری می کند؟
تایلند  در  حیدری  بیژن  و  داوری  تیم  همراه  به 
در  آسیا  قهرمانان  لیگ  بازی های  تا  هستیم 
به  آن  از  بعد  کنیم.  قضاوت  را  شرق  منطقه 
استرالیا برمی گردم و آنجا داوری می کنم و پس 
از آن هم منتظر می مانم تا لیست نهایی داوران 
لیست  اگر اسم من در  جام جهانی اعلام شود. 
نهایی باشد باید مهیای این رقابت ها شوم و در 

سمینارهای مرتبط شرکت کنم. 
داوری  کاندیدای  شما  حاضر  حال  *در 

در جام جهانی هستید؟
بله من به همراه داورهای 8 کشور دیگر کاندید 

حضور در این تورنمنت هستیم.
* به این ترتیب اگر شما موفق بشوید 
در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر هم شرکت 
پرافتخار  شما  بگوییم  توانیم  می  کنید 
ترین فرد از لحاظ آماری در رقابت های 
شدید  موفق  که  هستید  جهانی  جام 
داشته  دوره جام جهانی حضور  در سه 

باشید.
از  داشتیم  زیاد  پرافتخار  داور  ایران  در  -ما 
مرحوم نامدار و آقای اسفندیار بهار مست که در 
تورنمنت های زیادی از داوری به عنوان مدرس 
حضور داشتند تا استاد فنایی، آقای نظری، آقای 
قضاوت  جهانی  رقابت های  در  که  خسروی 

داشتند، از این عزیزان هم باید یادی کنیم.
ما  چرا  کردید،  اشاره  خوبی  نکته  *به 
مطرح  المللی  بین  داور  حاضر  حال  در 

دیگری در فوتبال ایران نداریم؟
می  داوری  برتر  لیگ  در  من  که  گذشته  -در 
داوری  سطح  که  گفتند  می  من  به  همه  کردم 
گفتم  ولی من همیشه  است!  بالاتر  ایران  از  ما 
لحاظ  از  نه  و  جایگاهی  لحاظ  از  نه  ما  داوری 
فوتبال  ارکان  دیگر  با  قیاس  قابل  دستمزدی 

نیست.
* از هدایت آقای اسکوچیچ در  تیم ملی 

راضی هستید؟
که  گویم  می  تبریک  وقت  فدراسیون  به  من 
بی  تیم  اسکوچیچ  آقای  هدایت  با  شد  موفق 
حاشیه ای را مهیای رقابت های جام جهانی قطر 
ریزی  برنامه  هم  بعد  به  الان  از  امیدوارم  کند. 
درستی برای این رقابت ها داشته باشیم، همه هم 
از گروهمان  بتوانیم  این باشد که  باید  و غم ما 

صعود کنیم.
که  نگار  روزنامه  یک  عنوان  به  *من 
می  نگاه  نزدیک  از  را  بازی ها  از  خیلی 
کنم می بینم که در تمام بازی ها مربی 
و  دارند  اعتراض  داوری  به  بازیکن  و 
گاهی حتی به یقه گیری و بی احترامی 
تبدیل می شود. چه چیزی تغییر کرده؟  
برای  لازم  شخصیت  آن  ما  داوران  آیا 

برخورد با چنین مسائلی را ندارند؟

مرتبط  بهم  همه  که  است  چرخه  یک  فوتبال 
هستند از مدیریت فوتبال گرفته تا باشگاه، مربی 
و داوران همه با هم مرتبط هستند. خوشبختانه 
مربیان خوب و جوانی به لیگ برتر و رده های 
پایین تر اضافه شدند. مربیان جوانی مثل جواد 
ربیعی،  نویدکیا،  محرم  مجیدی،  فرهاد  نکونام، 
رحمتی و پیروز قربانی به فوتبال ما اضافه شدند، 
این دوستان یک روند را طی می کنند و  همه 
نمی توان از سال اول انتظار داشت که به نتیجه 
سنگ  روی  سنگ  باشد  اینطوری  اگر  برسند. 
و  مربیان  حضور  برای  هم  فضا  شود!  نمی  بند 
داوران جوانتر فراهم نمی شود. کمیته انضباطی، 
توانند یک  خود داورها و مدیران و مربیان می 
اهرم بازدارنده باشند، تماشاگران هم تاثیر گذار 

هستند.
مثل جنگ  که  لیورپول  و  منچستر سیتی  بازی 
با  لیورپول  مربی  و  گواردیولا  آخرش  ولی  بود 
امروز  رفتند.  و  کردند  شوخی  دادند،  دست  هم 
باشگاهی  و  فردی  منافع  بخاطر  ایران  لیگ  در 
اتفاقات دیگری می افتد. روی صحبت من فقط  
با دو باشگاه خاص نیست الان هرتیمی در لیگ 
این مسائل ذهن مردم  بیانیه می دهد  برتر که 
قرار می دهد. یک  تاثیر  را تحت  تماشاگران  و 
شیتیل   خودشان  که  هست  هم  صفحه  سری 
بگیر هستند ولی دارند این واژه را زیاد استفاده 
می کنند و جو درست می کنند و به این مسائل 

دامن می زنند.
ایجاد  باید  که  است  ورزشی  حقیقت  در  فوتبال 
نشاط و لذت کند  سوال من این است که آیا خود 
بازیکنان و مربیان از کاری که انجام می دهند، 

لذت می برند؟
بازیکن هر روز کلی  من مربی، من داور و من 
مصاحبه می کنم و جو را بیشتر متشنج می کنم. 
از اینکه جو برای داور درست کنیم چه عاید ما 
می شود؟ فقط تنفرمان از هم بیشتر شده است.

عضو  یک  عنوان  به  شما  فغانی  *آقای 
این  با  کنید  می  فکر  داوری  خانواده  از 

چنین جوی چه باید بکنیم؟
کمی به فرهنگ خودمان برمی گردد از مربی و 
اینکه  بازیکن و همه که کمک کنیم در جهت 
بازدارنده  اهرم های  اینکه  و  شود  جذاب  فوتبال 
از کمیته انضباطی و فنی و استیناف محکم تر 
عمل کنند. اگر آن احترام در فوتبال نباشد، فایده 
ای ندارد. شما ببینید کل تیم های لیگ برتر می 
یک  بگیریم  نتیجه  ما  گذارند  نمی  که  گویند 
عده دوست ندارند ما سهمیه بگیریم یا قهرمان 
هستند؟  کسانی  چه  عده  یک  آن  خب  شویم. 
در  که  بگویید  و  کنید  صحبت  واضح  خیلی  یا 
فوتبال ما چه خبر است که مسئوولین بتوانند آن 
را دنبال کنند یا اینکه اینقدر دنبال بهانه نباشیم. 
بین شانزده تیم فقط یکی قهرمان می شود ولی 
ما هر سال این داستان را داریم، شرایط هم بدتر 

از گذشته شده است.
*آیا شما به عنوان یک داور مثلا وقتی 
اخراج  زمین  در  را  مجیدی  فرهاد 
یا  استقلالی  برچسب  شما  به  و  کردید 
بازی  در  شد،  زده  بودن  پرسپولیسی 
بعدی با پیش زمینه وارد زمین شده اید؟ 
است  انسان  یک  هم  داور  حال  هر  به 
تاثیر  هم  او  روی  قضاوت ها  این  و 

می گذارد؟
می  زمین  وارد  وقتی  داورها  همه  من  تنها  نه 
انجام می دهند.  را  اینکار  با ذهنیت پاک  شوند 
یعنی قبل از بازی همه چیز به حالت اول برمی 
به  گردد  برمی  چیز  همه  هم  باز  ولی  گردد. 
شرایطی که در بازی رقم می خورد. خدا رحمت 
کند هادی نوروزی در یک بازی دو بار اعتراض 

کرد و دو بار از من کارت زرد گرفت، اخراج شد. 
بازی بعد از محرومیت دوباره همان شرایط پیش 

آمد و کارت گرفت و خدا بیامرز، اخراج شد.
گل  یحیی  مجیدی،  نکونام،  مثل  مربیانی 
و  سرمربی  یک  جایگاه  در  نویدکیا  و  محمدی 
نفر اول تیم یک جایگاه انضباطی دارند که اگر 
بازیکنی از آن تخطی کند با او برخورد می کنند. 
شما ببینید که در طول یک فصل چند بار شده 
که این عزیزان بازیکنانشان را در اختیار باشگاه 
قرار داده اند. داور هم یک چارچوب کاری دارد 
که اگر کسی از آن خارج شود، جریمه می شود 
داور(خیلی  )از سمت  که  امکان هم هست  این 

اشتباه بزرگی صورت بگیرد.
اگر  که  است  من  شخصی  برداشت   *
VAR هم بیاید فکر نمی کنم مشکلی حل 
به  مربوط  این موضوع  از  شود. بخشی 
این است؛ اما بقیه آن هم این است که 

تقصیر  چیز  همه   اینکه  نگرفتم.  نتیجه 
داور باشد واقعا جو عجیبی است. 

اگر قرار به جوسازی، بیانیه دادن، هجمه درست 
 VAR کردن و تهیج مردم از راه منفی باشد اگر
تیم  مگر  می کنیم!  اعتراض  هم  آن  به  باشد 
با  بازی  نبود؟ در  ملی ما در زمان مربیان قبلی 
پرتغال کمک داور وسط بازی اشتباه کرد و رفت 
و  دید  را  خودش  اشتباه  کرد،  نگاه  را  تلویزیون 
آن را درست کرد. تیم ما از نیمکت و بازیکن به 
سر او ریخته اند! اگر ما بخواهیم اعتراض کنیم 
این اعتراض و فرهنگ وجود دارد. کادرفنی تیم 
ملی آقایان هاشمیان، باقری و اسکوچیچ  همگی 
آقای  است  ممکن  هستند.  باشخصیت  بسیار 
اسکوچیچ اسم بزرگی نداشته باشد اما از نظر من 
جنتلمنی است که در بدترین شرایط تیم ملی را 
زحمتی  بازیکنان،  درخشش  با  و  گرفت  تحویل 
صورت  که  مدیریتی  کشیدند،   آنها  همه  که 

گرفت، تیم با اقتدار به جام جهانی صعود کرد.
*داور اشتباه می کند و شما هربازی که 

بیرون می آیید اشتباه نمی کنید؟ 
 در لیگ قهرمانان اروپا هم اشتباه داوری وجود 
نباشد  قانون  چارچوب  در  رفتاری  اگر  اما  دارد. 
و  می شوند  جریمه  ممکن  شکل  بدترین  به 
که  میزنم  مثالی  گیرند.  می  نظر  در  محرومیت 
فقط نگویند در فوتبال ما به این صورت است؛  
بازی  منچسترسیتی  و  مادرید  اتلتیکو  بازی  در 
یک  و  کردند  کاری  کتک  تونل  در  شد  تمام 
هر  مطبوعاتی  کنفرانس  در  افتاد.  منفی  اتفاق 
کاری کردند که آقای گواردیولا در آن خصوص 
صحبتی  مورد  آن  در  من  گفت  کند  صحبت 

الان می روم هتل  با خودش می گوید  او  ندارم. 
فکر  حذفی  بازی  روی  و  می خورم  را  شامم 
باشگاه  یک  اول  شخص  جایگاه  در  و  می کنم 
اما  نمی زنم.  دامن  اتفاقات  این  به  تیم  یک  و 
خودشان  سر  از  اینکه  برای  این جا  متاسفانه 
کی  تا  می گویند.  تشکیلات  و  داور  از  کنند  باز 
خودمان  لیگ  در  بیفتد؟  اتفاقات  این  می خواهد 
اشتباهات  فقط  می گوید  که  است  مربی  یا  تیم 
داوری به ضرر من صورت گرفته است. چطور در 
بازی هایی که به سود آنها اشتباه صورت می گیرد 
یادشان می رود. این اشتباهات داوری است و باید 
مقداری به تشکیلات داوری زمان داد تا بتوانند 
بین  بحث  همین  ببرند.  پیش  را  خودشان  کار 
یک  آمده  پیش  که  خسروی  و  مجیدی  آقای 
مسئله شخصی بوده اما حرف های بسیار بدی رد 
و بدل شده است. از سمت آقای مجیدی و هر 
کس سعی کرد طرف ایشان را بگیرد یا از سمت 
آقای خسروی هر کس به نوعی تلاش کرد به 

خویشتن داری بیش تری دعوتش کند.
*شما یک استوری گذاشتید با این متن 
که »طوری رفتار کنید که اگر چیزی جا 
گذاشتید بتوانید برگردید« استنباط من 
از این استوری این بود که احترام ها را 

حفظ کنید.
من کنایه خاصی به کسی نزدم! من اگر بخواهم 
نیازی به کنایه  حرفی بزنم مستقیم می گویم و 
ایران داوری نمی کنم، کاری  نیست، در فوتبال 
هم به کسی ندارم. گاهی دوستان مطالب خوبی 
می فرستند که سعی می کنم بعضی از آنها را با 
بقیه به اشتراک بگذارم. منظورم از این استوری 
خراب  را  سرمان  پشت  پل های  که  بود  این 
این حرف من مختص  زمینه ای؛  نکنیم؛ در هر 
فوتبال نیست بلکه به کل زندگی برمی گردد که 
طوری رفتار کنیم که دوباره بتوانیم به آن آدم و 

موقعیت برگردیم.
آقای علی خسروی  از  استوری حمایتی شما   *
در فضای مجازی این استنباط را برای هواداران 
مجیدی  فرهاد  به  شما  که  آورد  وجود  به  آبی 

کنایه می زنید.
مجیدی  آقای  مورد  در  خوبی  مورد  به  اتفاقا 
اشاره کردی من زیر مجموعه فدراسیون فوتبال 
هستم، مقام مسئول دارم و اگر صحبتی هست 
این  اما  شود  گفته  دوستان  این  طریق  از  باید 
گردن  خسروی  آقای  می شود،  که  هم  بحثی 
آقای علی  مورد  در  فقط  دارد  داوران حق  همه 
گردن  پیشکسوتان  همه  نمی گویم  خسروی 
خسروی  آقای  گفتم  فقط  من  دارند.  حق  ما 
چون  کردم  بیشتر  داری  خویشتن  به  دعوت  را 
من  بود،  داده  جواب  مجیدی  آقای  به  ایشان 
را  المللی  بین  رقابت های  در  ایشان  هم عکس 
گذاشتم در استوری و نوشتم شما تورنمت هایی 
رفتی در داوری که هیچ کس تا به حال ندیده 
است. دوستان آن را ری استوری کردند و نوشتند 
کنایه به آقای مجیدی زدی. من ارتباطی با آقای 
مجیدی ندارم هر چند سال یکبار او را در بازی 
یا فضای مجازی  بازی  از  در خارج  و  بینم  می 
ارتباطی با او ندارم. حالا یک سری از دوستان 
آلمان  در  که  زمانی  از  هاشمیان  وحید  مثل 
بازیکن بودند هر قانون جدید در فوتبال می آمد 
از من سوال می کرد یا آقای مطهری، نویدکیا و 

جواد نکونام هم همینطور هستند.
مورد  در  محمدی  گل  آقای  که  *حرفی 
دربی زد و دلخوری هایی که وجود دارد 
این  و  نمی شود  تمام  زودی  این  به 

ناراحتی تا مدت ها وجود دارد.
من  است.  صورت  همین  به  هم  آن  دقیقا 
باشد که  نمی دانم چقدر شرایط می تواند سخت 

بگوییم تیمی 10 نفره بوده است. در سطح بزرگ 
می تواند  بازیکن  نفر  هفت  با  تیم  یک  هم  دنیا 
ادامه دهد و به این صورت نیست اگر تیمی 10 
نفره شد داور اشتباه کرده که اجازه نداده تعویض 
و  آمد  پیش  که  بحثی  این  در  اما  شود.   انجام 
استوری هایی که گذاشته شد قرار نیست که تیم 
استقلال، پرسپولیس و یا بقیه تیم ها فکر کنند 
قرار  تاثیر  تحت  داوران  پایانی  هفته  شش  در 
ایجاد  خللی  آنها  های  قضاوت  در  یا  می گیرند 
می شود.  من که آنجا نیستم اما داوران احترام 
خسروی  آقای  از  بیش تر  را  خودشان  جایگاه  و 
جای  سر  احترام ها  دارند.   دوست  مجیدی  یا 
دوست  بیشتر  را  جایگاه شان  اما  است  خودش 
دارند. هر داوری به زمین می رود تا کار خودش 
را به نحو احسن انجام دهد. امیدوارم این نگرانی 
حل شود و هرکس حقش است، قهرمان شود. 
از  خیلی  و  بیفتد  است  ممکن  اتفاقات  از  خیلی 
نیست  به صورتی  ولی  بگیرد  اشتباهات صورت 
زمانی  از  متاسفانه  است.  تعمدی  کنیم  فکر  که 
مسائل  این  آمده  پیش  مجازی  حرف های  که 

بیش تر شده است.
*چیزی هست که در پایان اضافه کنید؟ 
امیدوارم شرایط به گونه ای بشود زمانی که دنیا 
جامعه  نشاط  و  سرگرمی  برای  فوتبال  این  از 
استفاده می کند ما هم به آن دست پیدا کنیم  
کند.   پیدا  را  خودش  کلی  شکل  فدراسیون  و 
جام  به  ملی  تیم  که  بود  این  اتفاق  مهمترین 
تیم  که  است  این  مهم تر  و  کند  جهانی صعود 
برای آن آماده شود. انشالله اگر ما هم برای جام 
جهانی انتخاب شدیم سعی می کنیم مثل گذشته 
نماینده خوبی باشیم. در بحث لیگ هم امیدوارم 
بیشتری دنبال شود و فوتبال  آرامش  شرایط و 
احترام بیشتری  بازیکنان  باشد و  با کیفیت تری 
با  بازیکنان خیلی رفیق هستم؛  با  بگذارند. من 
سیدمهدی رحمتی رفت و آمد خانوادگی داشتم 
است  ممکن  فوتبال  در  اما  داریم  شوخی  و 
اگر  برود.  بین  از  هم  روابط  که  بیفتد  اتفاقاتی 
دوستی هایی که در خارج از میدان است داخل 
زمین هم ادامه داشته باشند این جو ملتهب به 
دوستان  این  نمی کند.  پیدا  سرایت  هم  سکوها 
طرفداران  دهند  اجازه  و  هستند  دوست  هم  با 
فوتبال هم با هم دوست باشند. چه اشکالی دارد 
طرفداران دو تیم هم با هم ارتباط داشته باشند؟ 
کری  صادقی  حسین  امیر  با  میناوند  مهرداد 
رسیدند  جایی  به  اما  داشتند  زیادی  خوانی های 
که گفتند این کری خواندن ها بیش تر، مردم را 
مجازی  فضای  در  من  اندازد.  می  جان هم  به 
کری بخوانم تا چند فالوور جمع کنم و به اسم 
اتفاقی  چه  بعد  بکنم،  را  کار  این  قرمز  و  آبی 
و  افتاد  میناوند  آقای  برای  اتفاق  آن  می افتد؟ 
و  سپاهانی  تراکتوری،  پرسپولیسی،  استقلالی، 
همه برای ایشان ناراحت شدند. نباید اتفاق بدی 
شوند.  جمع  هم  دور  همه  تا  بیفتد  برای کسی 
کسانی که در ارکان فوتبال هستند سعی کنند 
این اتحاد و همبستگی را در بین طرفداران تیم 

ها به وجود بیاورند و حفظ کند.
که  خاطرم هست  و  می رفتم  زیاد  تبریز  به  من 
بازی  سپاهان  با  که  زمانی  تراکتور  طرفداران 
می رفتند  رقیب  طرفداران  استقبال  به  داشتند 
می  آنها  برای  اتفاق  همین  هم  اصفهان  در  و 
افتاد.  چرا فقط بین این دو باشگاه باشد و چرا 
همه تیم ها این کار را نمی کنند؟ امیدوارم شرایط 
به گونه ای پیش برود که ورود خانم ها هم به 
استادیوم ها زودتر صورت بگیرد؛ به هر حال این 
باید اجازه دهیم تا زمانی  اما  افتاد  اتفاق خواهد 

که ما هستیم این اتفاق بیفتد.
مصاحبه: شقایق آسیایی

511/1آگهي فقدان سند مالکیت
نظربه اینکه آقای مهدی شید خیاط طوسی  باستناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده توسط دفتر اسناد رسمی 
15۶ مشهد نسبت به ششدانگ اعیان پلاک ثبتی یک فرعی از 11۶۴  اصلی بخش سه مشهد که به علت سهل 
سهل انگاری مفقود گردیده است  تقاضای صدور سند المثنی نموده است که برابر ثبت دفتر املاک نسبت به دو 
سهم دانگ از هفت سهم ششدانگ ذیل شماره دفتر املاک 13۹8۲030۶003003۴05 به نام آقای مهدی شید 
خیاط طوسی  ثبت و یک جلد سند به شماره چاپی 503185 سری ج ۹۷ صادر و تسلیم شده است . سیستم جامع 
املاک بیش از این حکایتی ندارد. لذا مراتب یک نوبت آگهی و  متذکر مي گردد هرکس نسبت به ملک مورد آگهي 
معامله ای انجام داده یا مدعي وجود سند مالکیت نزد خود می باشد، بایستی ظرف مدت ده روز  از تاریخ انتشار آگهي  
، اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل به سند مالکیت یا سند معامله رسمي به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است 
در صورت عدم وصول اعتراض در  مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی،  

نسبت به صدور سند مالکیت المثنی وتسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف383 
سید محمدباقر حسینی جهانگیر - رئیس  اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک مشهد مقدس

کل تیم های لیگ برتر 
می گویند که نمی گذارند ما 
نتیجه بگیریم یک عده دوست 
ندارند ما سهمیه بگیریم یا 
قهرمان شویم. خب آن یک 
عده چه کسانی هستند؟ یا 
خیلی واضح صحبت کنید 
و بگویید که در فوتبال ما 
چه خبر است که مسئوولین 
بتوانند آن را دنبال کنند 
یا اینکه اینقدر دنبال بهانه 
نباشیم
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این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

توسط استارتاپ »نکست سنس« صورت گرفت

هدفونی که سیگنال های مغزی را ثبت می کند

ــنس در  ــام »نسکت س ــا ن ــوگل ب ــده از دل گ ــرکت برآم ــک ش ی
ــه  ــت ک ــیم اس ــون بی س ــت هدف ــک جف ــر روی ی ــال کار ب ح
می توانــد ســیگنال های الکتریکــی مغــز را بــرای مطالعــه خــواب 

ــد.  ــت کن ــی ثب ــای عصب و بیماری ه
بــه گــزارش ایســنا و بــه نقــل از فیوچریــزم، شــاید ایــن 
ــه  ــد مطالع ــا می توانن ــند ام ــر برس ــه نظ ــایند ب ــا ناخوش هدفون ه
ــوار  ــت ن ــا ثب ــر آنه ــد. هــدف بزرگ ت ــز را بســیار ســاده تر کنن مغ
ــولا  ــه معم ــت ک ــر اس ــان تر و راحت ت ــورت آس ــه ص ــزی ب مغ
ــت  ــی را روی پوس ــد الکترودهای ــرای ثبــت آن بای ــان ب محقق
ــتارتاپ،  ــن اس ــه ی ای ــه گفت ــد. ب ــرار دهن ــده ق ــر مراجعه کنن س
ــی  ــای غیرتهاجم ــاد روش ه ــا ایج ــا ب ــه تنه ــا ن ــن هدفون ه ای
بــا پیش بینــی  بلکــه  بــرای مطالعــه ســیگنال های مغــزی 
ــن  ــه از ای ــانی ک ــی کس ــد زندگ ــنج می توانن ــروز تش ــال ب احتم
 Allan(»ــوی ــن لی ــد.  »آل ــد را متحــول کنن ــج می برن عارضــه رن
ــه  ــوری ک ــگاه ام ــز دانش ــلامت مغ ــز س ــس مرک Levey(، رئی
ــه  ــد ب ــش دســتگاه ها کمــک می کن ــن اســتارتاپ در آزمای ــه ای ب
پایــگاه وایــرد گفتــه اســت: مــا در مــورد فشــار خــون، کلســترول 
ــورد  ــب م ــا را مرت ــم و آنه و سیســتم تنفســی خــود اطــلاع داری
ــای  ــر برنامه ه ــتارتاپ ب ــن اس ــه ای ــرار نمی دهیم.اگرچ ــی ق بررس
تجــاری تاکیــدی نــدارد، امــا می توانــد جایگزینــی کمتــر تهاجمــی 
بــرای اســتارتاپ های رابــط مغــز و رایانــه دیگــر ماننــد نورالینــک 

ــد. ــلان ماســک باش ای
ــرای  ــا ب ــی از الکتروده ــداد کاف ــای دادن تع ــود ج ــن وج ــا ای ب
ــر قابــل توجهــی از فعالیــت مغــز در چنیــن دســتگاه  ثبــت مقادی

ــیگنال های  ــار آن درک س ــت و در کن ــانی نیس ــی کار آس کوچک
ــود. ــز دشــوار خواهــد ب ــز نی منتشــر شــده از مغ

»جــان اســتیوریک«)John Stivoric(، مدیــر ارشــد شــرکت مــادر 
ــه ایــن هدفون هــا شــک  گــوگل موســوم بــه آلفابــت، در ابتــدا ب

داشــت.
او بــه وایــرد می گویــد: یکــی از بدتریــن حســگرهای دنیــا، 
حســگرهای نــوار مغــزی هســتند. صــدای محیــط، صدای ســطح، 
ــن  ــردم، ای ــر می ک ــن فک ــود دارد. م ــره وج ــدن و غی ــت ب حرک
ــیگنال ها  ــن س ــرد. ای ــا کار ک ــد. ام ــد کار کن ــتگاه نمی توان دس

ــر شــدند. چطــور ممکــن اســت؟ ظاه
 »NextSense« ــکی ــر پزش ــر«)Jen Dwyer(، مدی ــن دوای »ج
پــس از ســالها آزمایــش در دانشــگاه امــوری، دریافــت کــه ایــن 
ــیگنال های  ــع آوری س ــگفت آوری در جم ــور ش ــه ط ــا ب هدفونه
ــروز تشــنج هســتند،  ــزی کــه نشــان دهنده ی احتمــال ب ــوار مغ ن
ــه از  ــس از آنک ــرکت »NextSense« پ ــل می کنند.ش ــر عم موث
ــه  ــروع ب ــتارتاپ مجــزا ش ــک اس ــه صــورت ی ــی ب شــرکت اصل
ــد و  ــون دلار ســرمایه جمــع آوری کن کار کــرد توانســت 5.3 میلی
ــرکت های  ــگاه ها و ش ــه دانش ــود را ب ــای خ ــد دارد هدفون ه قص
داروســازی ارائــه دهــد و در ســال جــاری تاییدیــه ســازمان غــذا و 

ــد. ــت کن ــود دریاف ــای خ ــرای هدفون ه ــکا را ب داروی آمری
ــای  ــد کاربرده ــه بتوان ــدوار اســت ک ــن امی ــن شــرکت همچنی ای
ــرای  غیرپزشــکی ایــن دســتگاه را مــورد بررســی قــرار دهــد و ب
مثــال امــکان کســب اطلاعــات در مــورد کیفیــت خــواب را بــرای 

کاربــران فراهــم کنــد.

 مصرف زرد آلو مفید 
برای روزه داران

ــن آب  ــث از دســت رفت ــال باع ــرم س ــام گ ــن در ای روزه گرفت
بــدن و تشــنگی مفــرط مــی شــود . یکــی از راه هــای کاهــش 
ــب  ــای مناس ــوه ه ــتفاده از می ــرای روزه داران اس ــنگی ب تش
ــو یکــی از میــوه هــای شــیرین و محبوبــی  مــی باشــد . زردآل
اســت کــه سرشــار از آنتــی اکســیدان هاســت و بــه طــراوت و 
درخشــندگی پوســت تــان در مــاه رمضــان کمــک مــی کنــد. 
ــرای روزه داران  ــد ب ــو مفی ــزارش ایســنا، مصــرف زرد آل ــه گ ب
ــن آب  ــث از دســت رفت ــال باع ــرم س ــام گ ــن در ای روزه گرفت
بــدن و تشــنگی مفــرط مــی شــود . یکــی از راه هــای کاهــش 
تشــنگی بــرای روزه داران اســتفاده از میــوه هــای مناســب مــی 

باشــد .
ــه  ــت ک ــی اس ــیرین و محبوب ــای ش ــوه ه ــی از می ــو یک زردآل
سرشــار از آنتــی اکســیدان هاســت و بــه طــراوت و درخشــندگی 

پوســت تــان در مــاه رمضــان کمــک مــی کنــد.
ــن آب  ــث از دســت رفت ــال باع ــرم س ــام گ ــن در ای روزه گرفت
ــدن و تشــنگی مفــرط می شــود . یکــی از راه هــای کاهــش  ب
ــب  ــای مناس ــوه ه ــتفاده از می ــرای روزه داران اس ــنگی ب تش
ــی اســت  ــیرین و محبوب ــای ش ــوه ه ــی از می اســت.زردآلو یک
کــه سرشــار از آنتــی اکســیدان هاســت و بــه طــراوت و 
درخشــندگی پوســت تــان در مــاه رمضــان کمــک مــی کنــد.

ــو ملینــی قــوی اســت کــه یبوســت را  ــن، زردآل ــر ای عــلاوه ب
ــد و  ــی کن ــان م ــم درم ــی را ه ــم خون ــرد.و ک ــی ب ــن م از بی
احســاس ضعــف و بــی حالــی در مــاه رمضــان را کاهــش مــی 
دهــد. وجــود فلوئــور در زردآلــو از پوســیدگی دنــدان جلوگیــری 
ــود  ــی ش ــش م ــنگی و عط ــع تش ــث رف ــو، باع ــی کند.زردآل م
زردآلــو حــاوی ســاکاریدهای اســیدهای آلــی و عناصــر معدنــی 
 A چــون آهــن، بــور، کلســیم و ویتامیــن هایــی نظیــر ویتامیــن

B ، وC  و پلــی فنــل هــا مــی باشــد.
مــواد مغــذی موجــود در زردآلــو، از چشــم هــا و قلــب محافظت 
میکنــد و از فیبــر موجــود در آن علیــه بیماریهــا اســتفاده مــی 
شــود. زردآلو، منبـــع غنـــی بتاکـــاروتن )پـــیش ســـاز ویتامین 

A (اســت.
ــی  ــان داروی ــکده گیاه ــی پژوهش ــط عموم ــزارش رواب ــه گ ب
ــی  ــیدان بالای ــی اکس ــاوی آنت ــو ح ــگاهی، زردآل ــاد دانش جه
اســت. بیشــترین میــزان آنتــی اکســیدان آن متعلــق بــه 
فلاونوئیــد پلــی فنولیــک ماننــد لوتئیــن، زآگزانتیــن و بتاکریپتــو 
ــب  ــا موج ــن ه ــه ی ای ــد؛ مجموع ــی باش ــا م ــن ه گزانتی
ــای آزاد  ــکال ه ــر رادی ــا در براب ــلول ه ــتر س ــت بیش حفاظ
ــای  ــاری ه ــا و بیم ــرطان ه ــری، س ــل پی ــه دلی ــیژن ک اکس

ــود. ــی ش ــند، م ــی باش ــف م مختل

خبر

علمی

علمی

شرکت اوپرا از عرضه نسخه سازگار با سیستم 
عامــل آی او اس مرورگر کریپتوی خود خبر 
داده که ویژه استفاده به منظور بهره گیری از 

خدمات رمزارز است. 
 به گزارش تک کرانچ، مرورگر رمزارز اوپرا که 
با اســتانداردهای وب 3 سازگاری دارد، دارای 
ارز  یک کیف پول خاص 
دیجیتال نیز هست تا نقل 
و انتقال این نوع ارزها را 

برای کاربران ساده کند.
مرورگر یادشده قبلا برای 
عامل  سیســتم  کاربران 
اندرویــد و رایانــه های 
رومیزی مانند مک و ویندوز نیز عرضه شــده 
بود. اپرا می گوید این مرورگر را برای کســانی 
که از قبل با ارزهای رمزنگاری شــده آشــنا 
هســتند و همچنیــن تازه واردانی که تازه می 

خواهند با این محیط آشنا شوند، ساخته است.
کیف پــول رمزنگاری داخلی ایــن برنامه از 
فنــاوری بلاک چیــن اتریــوم، Polygon و 
Celo پشــتیبانی می کنــد و اپــرا قصد دارد 
اکوسیســتم های بیشــتری را در آن ادغــام 
کند. کاربران می تواننــد ضمن خریداری ارز 
دیجیتال، توکن های پشتیبانی شده را ارسال 
و دریافت کننــد. کاربران همچنین می توانند 
کیف پول های رمزنــگاری موجود خود را به 
شرط سازگاری با ماشــین مجازی اتریوم در 

کیف پول داخلی مرورگر ادغام کنند.
برنامــه Crypto Browser همچنین دارای 
ویژگــی به نام Crypto Corner اســت که 
اخبار و اطلاعات مربوط به ارزهای دیجیتال را 
همراه با جزئیات رویدادها، پادکست ها و غیره 
جمع آوری می کند تا به کاربران کمک کند تا 

در این زمینه به روز بمانند.

یک شرکت فناور مستقر در پارک علم و فناوری 
دانشــگاه تربیت مدرس برای نخســتین بار در 
بازیافت لامپ های کم مصرف  کشور، موفق به 
و مهتابی شد. به گزارش ایرنا، طراحی، ساخت و 
تولید دستگاه امحا و بازیافت لامپ های حاوی 
جیوه، پودر شیشه و سایر فلزهای 
باارزش از پسماندهای حاصل شده، 
برای اولین بار در کشور در شرکت 
نوآفرینان ســبز فروردین مســتقر 
در پارک علم و فناوری دانشــگاه 

تربیت مدرس انجام شد.
بــا توجه بــه اینکــه لامپ های 
حاوی  فلورســنت ها  و  کم مصرف 
مقادیر قابل توجهی جیوه اســت و 
معمولی،  کم مصــرف  لامپ  یک 
حــاوی به طور متوســط 5 تا ۲5 
میلی گرم جیــوه می تواند 18 تــا 30 هزار لیتر 
آب شــرب را آلوده کند، ترکیبات جیوه موجود 
در لامپ های فلورســنت، در محیط به وســیله 
میکروارگانیســم های آب وخــاک بــه »متیل 

مرکوری« بدل می شود که به راحتی می تواند با 
ورود به بدن آبزیان در رأس زنجیره غذایی بدن 
انســان قرار گیرد و به ضایعات مغزی و کبدی 

منجر شود.
پیش ازاین لامپ های فلورسنت به دلیل آغشته 
بودن به جیوه، قابل بازیافــت نبود و براثر دفع 
انــواع لامپ هــای کم مصرف و  غیراصولــی 
فلورسنت، پســماندهای خطرناک حاوی جیوه 
با پســماندهای عادی شهری مخلوط می شد و 
تولید کمپوســت از زباله های شهری را مشکل 
می ســاخت. در فرآیند بازیافت، ابتدا لامپ های 
حاوی جیوه از واحدهــای صنعتی جمع آوری و 
با دستگاه »امحا لامپ« در محیط کاملًا بسته، 

تحت خردایش قرار می گیرد.
اســتفاده از فیلترهــای هپــا و کربن های نانو 
پایه با طراحــی هفت لایه جــاذب آلاینده ها، 
از ویژگی های انحصاری ایــن تجهیزات برای 
کنترل و جلوگیری از نشــت جیوه به محیط کار 
و طبیعت اســت که  محصولات پاک محسوب 

می شود.

مرورگر ویژه رمزارز از راه رسید 

بازیافت لامپ  کم مصرف و مهتابی در پارک فناوری 
دانشگاه تربیت مدرس


